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PAMIĘCI ŻOŁNIERZOM WYKLĘTYM
1 marca, jak co roku, miesz-

kańcy gminy Skoczów spotkali 
się przy Pomniku Żołnierzy Wy-
klętych w Kiczycach, aby uczcić 
tych, którzy oddali swoje życie 
walcząc o wolną Polskę, nieza-
leżną od obcych wpływów. W ra-
mach tegorocznych obchodów 
uroczyście odsłonięto tablicę 
historyczną opisującą tragiczne 
wydarzenia z 1946 r. 

Wówczas w tutejszej gajów-
ce doszło do ataku grup MO  
i UB na partyzantów oraz na 
gajowego Józefa Majko, który 
użyczył im noclegu. W wyniku 
ataku śmierć poniosło 6 żołnie-
rzy, natomiast Józef Majko zo-
stał skatowany na śmierć w UB  
w Cieszynie.
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Uczniowie ostatnich klas szkół podstawowych i gimnazjów 
zastanawiają się nad wyborem właściwej szkoły średniej. Warto 
jednak podkreślić, że nie trzeba wyjeżdżać ze Skoczowa, by zna-
leźć dobrą szkołę. Z tego powodu na łamach „Wieści Skoczow-
skich” prezentujemy wywiad z Tadeuszem Gasiem, dyrektorem 
Zespołu Szkół Technicznych i Ogólnokształcących w Skoczowie.

– Jak co roku ruszył nabór do szkół średnich, w tym również 
w Skoczowie. Ale ZSTiO, jak sama nazwa wskazuje, to nie tylko 
technikum... 

– W ZSTiO jest wiele szkół. Zarówno Technikum jak i Branżowa Szko-
ła I stopnia, jest również Liceum Ogólnokształcące młodzieżowe, Liceum 
Ogólnokształcące dla Dorosłych w formie zaocznej, a także Szkoła Police-
alna, w której kształcimy w zawodzie technik usług kosmetycznych i pro-
wadzimy kursy kwalifikacyjne w tym zawodzie. Jest to pełna oferta, jaką 
posiadamy.

W SKOCZOWIE TEŻ DZIAŁA LICEUM OGÓLNOKSZTAŁCĄCE!

ROK JUBILEUSZOWY
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2 Wieści Skoczowskie

Rozpoczęły się prace zwią-
zane z przebudową boiska 
wraz z infrastrukturą przy Szko-
le Podstawowej w Ochabach. 
Zakres robót obejmuje: budo-
wę boiska wielofunkcyjnego  
o nawierzchni poliuretanowej wraz 
z  odwodnieniem o wymiarach 
57x24 m z wyznaczonymi polami 
do gry w piłkę ręczną, siatkówkę 
oraz koszykówkę, budowę bieżni 
lekkoatletycznej o nawierzchni 
poliuretanowej wokół boiska, wy-

konanie rzutni do pchnięcia kulą, 
budowę piłkochwytów oraz ogro-
dzenia terenu, wykonanie chodni-
ków z betonowej kostki brukowej, 
budowę oświetlenia boiska, wy-
konanie instalacji monitoringu wi-
zyjnego oraz wykonanie instalacji 
fotowoltaicznej na potrzeby zasila-
nia instalacji oświetlenia i monito-
ringu, a także montaż elementów 
małej architektury (ławki, kosze na 
śmieci).

Planowany termin zakończe-

nia robót przypada na wrzesień 
2019 r. Obecnie na budowie 
wykonawca dokonał wytyczenia 
geodezyjnego obiektu sporto-
wego, przystąpił do organizacji 
placu budowy, a także rozpoczął 
montaż instalacji fotowoltaicz-
nej na istniejącym segmencie 
dydaktycznym budynku szkoły. 
Koszt realizacji robót na podsta-
wie umowy z wykonawcą wyno-
si 1 192 315,27 zł brutto. Gmina 
Skoczów uzyskała dofinansowa-
nie do realizacji inwestycji ze środ-
ków Europejskiego Funduszu Rol-
nego na rzecz Rozwoju Obszarów 

Wiejskich w  ramach Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 2014-2020, w wysokości 
432 515,00 zł. 

WiR

PRZEBUDOWA BOISKA W OCHABACH!

RUSZYŁA BUDOWA WIATY W WILAMOWICACH
W ramach realizacji projektu „Hrádek – Skoczów. Współpraca po-

nad granicami” w grudniu 2018 r. została zawarta umowa na wykona-
nie robót związanych z budową wiaty rekreacyjnej w Wilamowicach, 
usytuowanej przy budynku OSP. Termin zakończenia robót planowany 
jest na 23 kwietnia. Dotychczas zostały wykonane roboty ziemne oraz 
konstrukcyjne fundamentów projektowanej wiaty sołeckiej. Obecnie 
trwają prace związane z izolacją fundamentów i zagęszczaniem warstw 
podbudowy wewnątrz fundamentów wiaty. Koszt realizacji robót we-
dług umowy z wykonawcą wynosi 124 999,99 zł brutto. Budowa wiaty 
jest elementem projektu, którego głównym celem jest wzmocnienie 
współpracy społeczności w regionie przygranicznym. Na projekt gmina 
Skoczów uzyskała dofinansowanie z Funduszu Mikroprojektów Euro-
regionu Śląsk Cieszyński – Těšínské Slezsko w wysokości 20.000 euro 
oraz z budżetu państwa 1176,47 euro.

Tekst i zdjęcie: BPI
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Z BURMISTRZEM O... NAWIERZCHNIACH DRÓG SOŁECKICH
– Panie burmistrzu, mówi się o tym, że 

chce Pan wdrażać rewolucyjne rozwiązanie 
w zakresie finansowania tzw. nakładek na 
drogach sołeckich. Co zmieni się w tym za-
kresie?

– Tak, już w czasie kampanii wyborczej sygna-
lizowałem, że istnieje potrzeba radykalnych, ale  
i realnych zmian w zakresie poprawy stanu dróg 
sołeckich. Dróg gminnych mamy około 186 kilo-
metrów, z czego 142 kilometry to właśnie drogi 
sołeckie. Aktualny system finansowania nakładek 
na drogach sołeckich jest po prostu niewydajny. 
Proszę sobie wyobrazić, że według analizy przygo-
towanej przez Miejski Zarząd Dróg w Skoczowie, 
przy kontynuacji funkcjonującego w Skoczowie 
od lat modelu finansowania nakładek powierzch-
niowych wykonanie wszystkich niezbędnych 
nakładek na sołectwach zajęłoby ok. 40 lat. Taki 
parametr czasu pokazuje, że utrzymywanie aktu-
alnego modelu jest po prostu pozbawione sensu. 
Proponowane przez nas rozwiązanie skraca ten 
modelowy czas do zaledwie 12 lat, a tym samym 
wreszcie urealnia tak bardzo potrzebną poprawę 
stanu dróg sołeckich.

– Na czym polega zmiana w finansowa-
niu nakładek na drogach sołeckich?

– Dotychczas każde sołectwo miało przyzna-
wane na utrzymanie dróg 6  000 
zł na kilometr drogi. W tej kwocie 
sołectwo miało środki na remonty 
pozimowe i bieżące, łatanie dziur, 
oświetlenie i nakładki (nowa na-
wierzchnia). W praktyce w przypad-
ku większości sołectw pozwalało 
to na wykonanie od stu do kilku-
set merów nakładek nawierzchni  
w każdym z sołectw w zależności od 
jego wielkości. Wykonywane odcinki 
nowej nawierzchni były więc nieeko-
nomicznie krótkie. Przewożenie 
sprzętu do wykonania kilkudziesię-
ciu metrach nawierzchni było mało 
efektywne dla wykonawców, a dla 
nas w rezultacie niewspółmiernie 
drogie. W każdym sołectwie remont 
tak małych odcinków dróg nie prze-
kładał się ponadto na widoczną 
poprawę komfortu i bezpieczeń-
stwa. Dlatego teraz postanowiliśmy 
zmienić ten model i wykonywać  
w danym roku dłuższe odcinki w bli-
skiej odległości od siebie. Do funduszy na nakładki 
dołożyliśmy sołectwom milion złotych rocznie. Do 
tego z obecnych 900 tysięcy, które są przeznaczo-
ne na drogi sołeckie, przekazujemy połowę na 
nakładki. W ten sposób możemy odnowić co roku 
nawierzchnię dróg sołeckich za w sumie 1,5 mln,  
a nie jak dotychczas ok. 500 tysięcy. Rozplanowa-
nie prac nakładkowych poprzez podzielenie ich na 
5 położonych blisko siebie sołectw rocznie pozwoli 
na skumulowanie środków tak, aby wymiana 
nawierzchni mogła odbywać się na jak najdłuż-
szych odcinkach. Podział jest tak przewidziany, 
aby liczba kilometrów w roku bieżącym i kolejnym 
była taka sama, czyli po 70 kilometrów na rok. 
Efekt takiego podejścia powinien być widoczny już  
w pierwszym roku. 

– Co realnie da mieszkańcom takie roz-
wiązanie?

– Efektywność tego rozwiązania wskazuje sy-
mulacja zamieszczona na wykresie. Wdrażane 
rozwiązanie pozwoli na niemal 3-krotne zwięk-
szenie tempa prac w zakresie kładzenia nowych 
nawierzchni. Powinno także pozytywnie wpłynąć 
na jednostkowy koszt kilometra wykonywanych 

robót. Przykładem mogą być Ochaby, które sta-
rym systemem w przeciągu 6 lat miałyby położone 
2,7 kilometra nowej nawierzchni, a przy realizacji 
wdrażanego rozwiązania powinno udać się zreali-
zować w tym samym czasie prawie 8 km nowych 
nakładek. Efektywność jest więc bezdyskusyjna,  
a taki sposób realizacji nie zamyka nam możliwo-
ści ubiegania się o środki zewnętrzne na dofinan-
sowanie remontów dróg. Chociażby z zapowie-
dzianego rządowego „Programu Morawieckiego”. 

– Czy fundusz nakładkowy dotyczy tylko 
sołectw?

– Oczywiście nakładki realizowane będą rów-
nież w mieście. Przeznaczamy na ten cel około 
pół miliona złotych. Tak więc cały fundusz na rok 
bieżący wynosi 2 miliony złotych. Myślimy jednak 
przede wszystkim o sołectwach, bo tam zaległości 
z czasu kilku dziesięcioleci małej efektywności re-
montów są największe. Te drogi po prostu trzeba 
doprowadzić proporcjonalnie szybciej do porząd-
ku.

– Czy ta zmiana wpłynie w negatywny 
sposób na ilość dotychczasowych remon-
tów dróg gminnych?

– Wręcz przeciwnie. Będą one realizowane  
w ten sam sposób, jak dotychczas. Na remonty 
bieżące na drogach sołeckich pozostaje kwota 

około pół miliona złotych, natomiast na drogi  
w mieście niecałe 600 tysięcy złotych. Wszystkie 
sołectwa będą miały zagwarantowane środki na 
remonty cząstkowe, natomiast co dwa lata będą 
realizowane w danym sołectwie nowe nakładki 
nawierzchni i to w wymiarze o wiele większym niż 
aktualnie. 

– Czy w ramach nakładek będą brane 
pod uwagę te propozycje, które były usta-
lone na zebraniach wiejskich, czy też są to 
propozycje nowe?

– Są to drogi, które zostały ustalone wspólnie 
na zebraniach sołeckich oraz te, które były zgła-
szane do wymiany nawierzchni, ale nie było na 
to środków. Zazwyczaj są to przedłużone odcinki 
dróg oraz drogi, które byłyby niezależnie przedsta-
wione w planach remontowych na kolejny rok. 

– W jaki sposób została wybrana kolej-
ność sołectw do realizacji nakładek?

– Gdybyśmy robili nakładki we wszystkich 10 
sołectwach, nadal byłyby to niewielkie odcinki. 
Natomiast kolejność została wybrana względem 
kilku kryteriów. Pierwszym z nich są planowane 
remonty kanalizacji i wodociągów, jak np. w Ocha-

bach czy Międzyświeciu. Nie będziemy przecież 
najpierw zmieniać nawierzchni, a potem rozkopy-
wać jej, aby położyć instalacje. Kolejnym kryterium 
jest konieczność podziału dróg sołeckich na dwie 
równe części, w sensie ilości kilometrów nakładek. 
Cykl jest 2-letni. 5 sołectw w jednym, 5 w drugim 
roku. Chodzi o to, aby dzielić to równo i uczci-
wie. Trzecim aspektem jest niewielka odległość 
pomiędzy kolejnymi odcinkami przeznaczonymi 
do realizacji nakładek. Prace będą posuwały się  
w jednym kierunku tak, aby nie trzeba było prze-
nosić całego sprzętu z jednego końca gminy na 
drugi. Trzeba więc w danym roku realizować prace  
w sołectwach najbliżej położonych względem sie-
bie. Ostatnim kryterium jest obecna, bądź niedaw-
na realizacja inwestycji drogowych w poszczegól-
nych sołectwach. Chcemy uniknąć sytuacji, gdzie 
jedne sołectwa mają rok do roku realizowane 
spore inwestycje drogowe, podczas gdy inne mu-
szą czekać kolejny rok. Dobrym przykładem jest 
sołectwo Ochaby, gdzie w zeszłym roku w związku 
z budową kanalizacji wykonane były dodatkowo 
remonty dróg, a w tym roku dodatkowo zostanie 
wykonana spora inwestycja budowy nowego mo-
stu na ulicy Strażackiej. Dlatego w tym roku wybra-
liśmy inne sołectwo o podobnej ilości kilometrów. 
Z całą pewnością nie jesteśmy w stanie wymienić 

asfaltu przed każdą posesją w gmi-
nie w ciągu jednego roku, ale suk-
cesywnie będziemy dążyć, aby stan 
wszystkich dróg systematycznie  
i widocznie się poprawiał.

– Nakładki są potrzebne nie 
tylko na drogach gminnych, 
lecz również powiatowych. Jak 
wyglądają plany w tym zakre-
sie?

– Niestety otrzymaliśmy infor-
mację, że w tym roku nakładki na 
drogach w gminie Skoczów zarzą-
dzanych przez powiat nie będą re-
alizowane. Na terenie naszej gminy 
jest około 40 kilometrów dróg po-
wiatowych, z czego co roku realizo-
wany jest niecały kilometr nakładek. 
Natomiast w dalszym ciągu pozo-
stawiamy pieniądze w budżecie na 
współfinansowanie tego zadania  
w kwocie 300 tysięcy złotych, jako 
pomoc dla powiatu cieszyńskiego 
na realizację ul. Landeckiej w Pierść-

cu. Przez poprzedni Zarząd Powiatu była ta inwe-
stycja przyjęta i nadal mamy nadzieje, że uda się 
realizacja tego zadania.

– Oprócz remontów i nakładek plano-
wane są także inwestycje drogowe. Czego 
skoczowianie mogą w tej kwestii oczekiwać  
w najbliższym czasie?

– W bieżącym roku są to zarówno inwestycje 
gminne, jak i powiatowe. W zakresie dróg powiato-
wych mamy ustaloną przebudowę mostu w Ocha-
bach, gdzie dofinansowujemy zadanie w kwocie  
2 mln złotych. Łącznie wartość tego przedsięwzię-
cia wyniesie około 8 mln. Przewidziana jest też 
modernizacja ul. Stalmacha. W dolnej części jest to 
kompletna przebudowa drogi, łącznie ze wszystki-
mi instalacjami, które się w jej obrębie znajdują. 
Do wymiany będą wodociągi, kanalizacja, rów-
nież deszczowa, skończywszy na liniach elektrycz-
nych i teleinformatycznych. Co prawda inwestor 
jest jeden, ale każdy podmiot, który musi wyko-
nać wymianę swojej infrastruktury, partycypuje  
w kosztach remontu. Jest przygotowany projekt  
i spodziewam się, że niedługo powinniśmy ogło-
sić przetarg. Projektowana przez powiat jest  
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SPÓR O UPORZĄDKOWANIE KĘPY WIŚLICKIEJ
Od ponad trzech miesięcy 

trwają rozmowy  między Urzędem 
Miejskim w Skoczowie a General-
ną Dyrekcją Ochrony Środowiska. 
Ich tematem są powalone i nie-
uprzątnięte drzewa w rezerwacie 
przyrody „Kępa Wiślicka”. Z uwagi 
na wiatrołomy oraz drzewa, które 
pozostały z wycinki, stwarzające 
zagrożenie dla uczestników ruchu 
drogowego na DK nr 81, burmistrz 
Skoczowa Mirosław Sitko zwrócił 
się do GDOŚ-u z następującym 
pismem:

„W związku z licznymi pytania-
mi, wnioskami mieszkańców Gminy 
Skoczów, turystów oraz radnych 
Rady Miejskiej Skoczowa, dotyczą-
cymi gospodarki leśnej w rezerwacie 
przyrody „Skarpa Wiślicka”, zwra-
cam się o udzielenie informacji do-
tyczącej możliwości uprzątnięcia po-
walonych drzew i uporządkowania 
terenu Rezerwatu. Mieszkańcy Gmi-
ny Skoczów obawiają się, że liczne 
wiatrołomy oraz pozostałe drzewa 
z wycinki, które stwarzały zagrożenie 
dla uczestników ruchu drogowego 
na drodze krajowej nr DK-81, mogą 
spowodować negatywny wpływ na 
cenną roślinność, a w konsekwencji 
jej zanik na powyższym terenie oraz 
wpływają niekorzystnie na jego este-
tykę.

Ponadto informuję, że Gmina 
Skoczów zwróciła się do Nadleśnic-
twa Ustroń w tej sprawie. Z uzyska-
nych informacji wynika, że w rezer-
wacie przyrody „Skarpa Wiślicka” 
możliwe są do wykonania jedynie 
czynności ochrony czynnej, które 
obejmują obserwacje i ocenę prze-
obrażeń roślinności – przekształceń 
składu gatunkowego oraz mecha-
niczne zwalczanie populacji gatunku 
obcego. Jakiekolwiek inne czynności 
podejmowane przez Nadleśnictwo 
mogą wynikać jedynie z zachowania 
bezpieczeństwa powszechnego (usu-
wanie drzew stanowiących zagro-
żenie dla ludzi i mienia). W związku  
z powyższym zwracam się również 

o udzielenie informacji, czy istnieje 
możliwość zmiany przepisów Za-
rządzenia nr 14/2016 Regionalne-
go Dyrektora Ochrony Środowiska  
w Katowicach z dnia 13 czerwca 
2016 r. tak, aby umożliwić uprząt-
nięcie Rezerwatu oraz jakie należy 
podjąć ewentualne czynności we 
wskazanym zakresie.

Dodatkowo zwracam się o za-
montowanie na przedmiotowym 
obszarze tablic, które będą informo-
wały o rezerwacie „Skarpa Wiślicka”, 
w tym o nieingerowaniu człowieka 
na obszarze Rezerwatu.”

GDOŚ w swej odpowiedzi 
wskazuje, że działania mające na 
celu bezpieczeństwo użytkowni-
ków drogi DK-81 są realizowane 
w wystarczający sposób, a obecne 
drzewa mogą jedynie być niezgod-
ne z odczuciami estetycznymi. 
Ponadto nadmienia, że „pozosta-
wienie powalonych drzew wynika 
z potrzeby ochrony przyrody na 
tym terenie”. Uprzątnięcie terenu 
rezerwatu nie jest działaniem uję-

tym w obowiązujących dokumen-
tach planistycznych dla rezerwatu 
przyrody. GDOŚ odnosi się do art. 
15 ust. 4 pkt 1 ustawy o ochronie 
przyrody, który mówi iż: „General-
ny Dyrektor Ochrony Środowiska 
może zezwolić na obszarze rezer-
watu przyrody na odstępstwa od 
zakazów, o których mowa w art. 
15 ust. 1, jeżeli jest uzasadnione 
potrzebą ochrony przyrody”.

W odpowiedzi na pismo burmi-
strza GDOŚ nie wyraża zgody na 
uprzątnięcie powalonych drzew  
i uporządkowania terenu Rezer-
watu z racji, iż nie wynika to z po-
trzeby ochrony przyrody. Nieste-
ty, nie odniesiono się do kwestii 
ochrony roślinności, która może 
zaniknąć w wyniku sporej ilości 
powalonych drzew. Ponadto po-
dając, że „celem ochrony przyrody 
w tym, obiekcie jest zachowanie 
ze względów naukowych i dydak-
tycznych cennych drzewostanów 
bukowych oraz zbiorowisk łęgo-
wych o charakterze naturalnym 

wraz z całym bogactwem gatun-
kowym flory i fauny”, nie widzi jed-
nocześnie potrzeby zapewnienia 
dostępności terenu dla naukow-
ców czy wycieczek dydaktycznych, 
czyniąc ten teren niedostępnym 
dla kogokolwiek.

– Wycinka drzew prowadzona 
była przez Generalną Dyrekcję Dróg 
Krajowych i Autostrad po uzyskaniu 
zgody RDOŚ w Katowicach w uzgod-
nieniu z Nadleśnictwem Ustroń.  
Drzewa wycięte, które zagrażały bez-
pieczeństwu uczestników ruchu dro-
gowego, po wycince zalegają w Re-
zerwacie – powyżej miejsca wycinki 
– informuje Janusz Międzybrodzki, 
naczelnik Wydziału Gospodarki 
Komunalnej i Środowiska Urzędu 
Miejskiego w Skoczowie.

Skoczowski Urząd Miejski zapo-
wiada odwołanie do pisma i dalsze 
starania w celu zapewnienia bez-
pieczeństwa i ochrony miejsco-
wych gatunków.

Tekst i zdjęcie: WGKiŚ

Z BURMISTRZEM O... NAWIERZCHNIACH DRÓG SOŁECKICH (DOK. ZE STR. 3)
ul. Górecka, a zakres prac będzie znacznie więk-
szy, natomiast inwestycja realizowana będzie 
najprawdopodobniej w przyszłym roku. Mówimy 
tutaj o kwocie 10-12 mln zł. Jest to duży zakres, 
ale jest to również wynikiem tego, że o tej drodze 
przez wiele lat kompletnie zapomniano. Droga 
nie posiada kanalizacji deszczowej, oświetlenie 
jest wybiórcze, również przy samej drodze brakuje 
chodników, a jezdnia jest w stanie katastrofalnym. 
Dlatego generalny remont musi zostać wykonany. 
Z kolei jeśli chodzi o drogi gminne, to w tym roku 
wykonujemy projekt techniczny II etapu ul. Kos-
sak-Szatkowskiej. Projekt obejmuje ul. J. Żebroka,  
ul. Groszówka i ul. Wspólną na całej długości oraz 
II etap ul. Z. Kossak-Szatkowskiej, tj. od skrzyżowa-
nia z ul. J. Żebroka i ul. Podlesie do skrzyżowania  
z ul. Objazdową. Mamy już też gotowy projekt na-
prawy ul. Polnej i ul. Szkolnej w Skoczowie. Ana-

lizujemy możliwości finansowania realizacji tych 
projektów.

– Na koniec zapytam, czy kontynuowane 
są rozmowy w zakresie budowy estakady  
w Skoczowie?

– Rozmowy z GDDKiA na temat inwestycji 
wartej ok. 80 mln. zł są kontynuowane, choć nie 
należą one do łatwych. My cały czas gwarantu-
jemy nasz udział w przygotowaniu tej inwestycji. 
Sprawa posuwa się do przodu, choć nie jest to 
tempo, które byłoby dla mnie satysfakcjonujące. 
W ostatnim czasie w Katowicach uczestniczyłem  
w spotkaniu zorganizowanym na mój wniosek 
w tej sprawie przez marszałka województwa ślą-
skiego. Wzięli w nim udział także pierwszy wice-
wojewoda śląski Jan Chrząszcz, przewodniczący 
Sejmiku Województwa Śląskiego Jan Kawulok, 
władze powiatu cieszyńskiego oraz zarządcy dróg. 

Zgodnie z projektem porozumienia w sprawie 
budowy estakady w Skoczowie, który omawiali-
śmy, stronami umowy mają być: gmina Skoczów,  
GDDKiA, województwo śląskie oraz powiat cieszyń-
ski. Rozmowy jednak posuwają się do przodu bar-
dzo powoli. Myślę, że jeżeli uda się ukończyć nego-
cjacje i podpisać porozumienie jeszcze w tym roku, 
będzie to można traktować jako sukces. Będziemy 
robić wszystko, aby do tego doprowadzić. Liczę 
też, że rozwiązaniem tego ogólnopowiatowego 
problemu, jakim są korki przed Skoczowem, będą 
jednak także zainteresowane władze powiatu. Es-
takada to nie tylko problem Skoczowa. Utrudnie-
nia komunikacyjne wpływają bowiem negatywnie 
na całość ruchu turystycznego w powiecie.

– Bardzo dziękujemy za rozmowę.

BPI
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Szanowni Państwo, lutowa sesja rozpoczęła 
się od uroczystości odznaczenia Zasłużonych 
Honorowych Dawców Krwi: Krystyny Pilch 
(odznaczenie III stopnia), Dariusza Waliczka 
(odznaczenie I stopnia) oraz Rafała Pszczółki 
(odznaczenie III stopnia). Odznaczenia wręczał 
prezes Klubu Honorowych Dawców Krwi Eu-
geniusz Hyski oraz wiceprezes Ireneusz Kolon. 
Krew to jeden z najcenniejszych darów, jakim 
możemy dzielić się z drugim człowiekiem. Szcze-
gólnie serdecznie dziękuję wszystkim dawcom  
i zachęcam do oddawania krwi, która pomaga 
ratować zdrowie i życie.

W kolejnym punkcie sesji dyrektor Biblio-
teki Publicznej w Skoczowie Marcin Wieczorek 
przedstawił sprawozdanie z działalności biblio-
teki za 2018 rok. W krótkiej prezentacji zapoznał 
radnych z efektami II etapu modernizacji biblio-
teki oraz nowatorskimi inicjatywami, mającymi 
na celu dotarcie do czytelników – niezależnie od 
wieku. Wbrew obiegowej opinii, w Skoczowie co 
roku obserwuje się stały wzrost zainteresowania 
czytelnictwem! W 2018 roku w bibliotece zareje-
strowano 3545 czytelników, którzy wypożyczyli 
prawie 72 tyś. woluminów. Stan księgozbioru 
wynosi prawie 57 tys. pozycji. Czytelnia ogólna 
posiada również 31 tytułów czasopism. Księgo-
zbiór wzbogacił się o 3262 książki oraz 163 au-
diobooki. Biblioteka to jednak nie tylko książki 

i audiobooki, ale również działalność kultural-
no-oświatowa. Tylko w 2018 roku w bibliotece 
odbyło się blisko 100 wydarzeń i akcji dla dzieci, 
młodzieży oraz dorosłych. 

Naczelnik Wydziału Inwestycji i Rozwoju 
Krzysztof Brudny podsumował najważniejsze 
zadania inwestycyjne wykonane w 2018r. oraz 
przedstawił szczegółowe założenia zadań zapla-
nowanych na 2019r. Podjęto również następu-
jące uchwały:
• w sprawie udzielenia pomocy finansowej  

w postaci dotacji celowej dla Miasta Biel-
ska-Białej na dofinansowanie działalności 
Ośrodka Przeciwdziałania Problemom Alko-
holowym w Bielsku-Białej (24059,00 zł); 

• w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla 
Powiatu Cieszyńskiego z przeznaczeniem na 
prowadzenie Powiatowego Ośrodka Wspar-
cia dla Osób Dotkniętych Przemocą w Rodzi-
nie (33951,00 zł); 

• w sprawie przekazania środków finansowych 
dla Komendy Wojewódzkiej Policji w Katowi-
cach z przeznaczeniem na zakup narkote-
stów (1.000,00 zł). 
Przez aklamację przyjęto uchwałę w sprawie 

zmiany regulaminów korzystania z gminnych 
obiektów i urządzeń użyteczności publicznej, 
będących w trwałym zarządzie Skoczowskiego 
Ośrodka Sportu i Rekreacji. Rada Miejska pod-

jęła też uchwałę w sprawie zmian w budżecie 
gminy Skoczów na 2019 rok. Zmiana dotyczyła 
przesunięcia kwoty 20.000,00 zł do Miejskiego 
Centrum Kultury „Integrator” z przeznaczeniem 
na produkcję filmu poświęconego bitwie pod 
Skoczowem. 

Szczegółowe informacje o podjętych uchwa-
łach, tematyce i protokołach z posiedzeń 
komisji oraz sesji można znaleźć na stronie  
www.bip.skoczow.pl lub www.skoczow.pl 
zakładka Samorząd>Rada Miejska. Relacje  
z przebiegu sesji zostały przeniesione do serwi-
su YouTube. W polu „wyszukaj” należy wpisać 
zwrot „Sesje Rady Miejskiej Skoczowa”. Kolej-
na planowa sesja Rady Miejskiej odbędzie się  
20 marca o godz. 15.00.   

Rajmund Dedio
Przewodniczący Rady Miejskiej Skoczowa

Z PRAC RADY MIEJSKIEJ SKOCZOWA...

PAMIĘCI ŻOŁNIERZOM WYKLĘTYM
Pamięć o wydarzeniach roku 1946 jednak pozostała w świa-

dectwie córki gajowego Heleny Kuś, która jako dziecko była na-
ocznym świadkiem tych tragicznych wydarzeń. Dzięki temu świa-
dectwu możliwe było odsłonięcie zamówionej przez Urząd Miejski 
w Skoczowie pamiątkowej tablicy przedstawiającej między innymi 
zabudowania, które podczas akcji zostały doszczętnie spalone. 
Akwarela autorstwa Iwony Korus została namalowana jedynie na 
podstawie wspomnień Heleny Kuś, która, pomimo upływu lat, do-
skonale pamięta, jak wyglądała gajówka. 

Podczas uroczystości w Kiczycach kwiaty pod pomnikiem złożyli 
przedstawiciele gminy, Urzędu Miejskiego w Skoczowie, powiatu cie-
szyńskiego, służb mundurowych oraz dyrektorzy jednostek oświa-
towych. Wartę honorową sprawowały z kolei Grupa Rekonstrukcji 
Historycznej „Beskidy” oraz Szczep Drużyn Skoczowskich „Strzała”. 

Zastępca burmistrza Skoczowa Andrzej Bubnicki w swoim prze-
mówieniu zwrócił szczególną uwagę na fakt, że pamięć o żołnierzach 
wyklętych zaczęła być czczona zbyt późno, gdyż zdecydowana więk-
szość byłych żołnierzy wyklętych nie doczekała ustanowienia tego 
święta uchwałą Sejmu, podjętą dopiero 4 lutego 2011 roku z inicjaty-
wy śp. Prezydenta RP Lecha Kaczyńskiego. Dlatego – zwracając się do 
młodzieży szkolnej – apelował o pamięć o tej historii, czczenie miejsc 
pamięci i nie zapominanie o tych, którzy nie poddawali się i walczyli do 
końca o wolną i niepodległą Polskę. Głos zabrali też: przewodniczący 
Rady Miejskiej Skoczowa Rajmund Dedio, członek zarządu powiatu 
cieszyńskiego Stanisław Malina, sołtys Kiczyc Franciszek Pomper oraz 
Mirosław Lapczyk (miejscowy historyk oraz inicjator postawienia ta-
blicy), który przedstawił rys historyczny wydarzeń z 1946 roku.

BPI
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W SKOCZOWIE TEŻ DZIAŁA LICEUM OGÓLNOKSZTAŁCĄCE!
– Mało kto wie, lecz szkoła dysponuje najlepszym w powiecie 

zapleczem sportowym!
– Stan obiektów jest na bardzo wysokim poziomie, w tym obiekty ze-

wnętrzne mają pełne oświetlenie. Hala sportowa pełnowymiarowa, boisko 
„Orlik”, boisko do koszykówki i sześć boisk do piłki plażowej. Z tej infrastruk-
tury korzysta wiele osób z zewnątrz. Sam stan techniczny budynku jest na 
niezwykle wysokim poziomie. 22 sale ogólnodostępne, w pełni wyremonto-
wane. W każdej sali są zainstalowane środki audiowizualne, pomoce tech-
niczne, 14 pracowni specjalistycznych, w tym w zeszłym roku wykonano 
remont sal dla mechaników samochodowych i elektroników, który wraz  
z wyposażeniem wyniósł ponad 3 mln złotych.  Jasna szkoła, duże korytarze. 
Z uwagi na ilość sal gwarantujemy w stu procentach, że w przyszłym roku 
będziemy się uczyć w systemie jednozmianowym. W naszej szkole nie ma 
innej możliwości.

– Jakość kształcenia w dzisiejszych czasach jest podstawowym 
wyznacznikiem wyboru szkoły. Czy ZSTiO ma się czym tutaj po-
chwalić?

– Zdawalność matury jest w naszej szkole wyższa niż średnia w powiecie 
cieszyńskim, a powiat ma jedną z najwyższych w województwie śląskim. I to 
też jest dla mnie świadectwem, że wiemy jak to robić, aby te wysokie wyni-
ki uzyskać. Wynikiem tego jest fakt, że około 40% absolwentów kontynuuje 
naukę na wyższych uczelniach, w szczególności na kierunkach politechnicz-
nych. Warto przy tym zauważyć, że za dobrymi wynikami uczniów musi stać 
dobra kadra nauczycielska. Mamy obecnie 38 nauczycieli, z czego 95% ma 
stopień awansu zawodowego nauczyciela dyplomowanego. Wielu z nich 
jest czynnymi egzaminatorami oceniającymi arkusze egzaminacyjne egza-
minów zawodowych i maturalnych.

– W jakich specjalnościach mogą kształcić się uczniowie liceum  
i jakie ma to przełożenie na dalszą pracę zawodową?

– Już w tej chwili widzimy, że z największym zainteresowaniem spotyka 
się profil kosmetyczny, ponieważ jest to jedyne liceum w powiecie posiada-
jące taką ofertę. A posiadamy bazę, którą wykorzystujemy do kształcenia  
w zakresie technika usług kosmetycznych. Oprócz normalnego kształcenia 
ogólnokształcącego przewidujemy dodatkowe zajęcia z zakresu kosmetologii, 
o charakterze prawie zawodowym. Druga specjalność to profil ratowniczo
-pożarniczy, którego również nie ma w ofercie na terenie powiatu. Jest on re-
alizowany we współpracy z Ochotniczą Strażą Pożarną w Skoczowie, z którą 
mamy bardzo dobry kontakt i wielu uczniów jest obecnie członkami Ochotni-
czych Drużyn Pożarniczych. W ramach specjalności przechodzi się kurs pierw-
szej pomocy, są przewidziane zajęcia poligonowe i przeciwpożarowe, więc 
uczeń będzie miał przygotowanie do egzaminów wstępnych oraz do dalszego 
kształcenia na uczelni wyższej, w tym o charakterze politechnicznym. Kolejne 
dwie specjalności to humanistyczna, gdzie poszerzona jest wiedza z zakresu 
literatury, historii, języków obcych czy wiedzy o społeczeństwie oraz politech-
niczna, gdzie rozszerzeniem jest matematyka i język angielski, ale również 
dodatkowe zajęcia z informatyki oraz zajęcia w pracowniach elektronicznych  
i mechanicznych. Kształcenie w naszym liceum ma założenie praktyczne, aby 
po zakończeniu normalnego liceum osoba posiadała już jakiś fach w ręku 
czy doświadczenie, którym może się wykazać u przyszłego pracodawcy nie-
zależnie od kontynuowania dalszej nauki. Dlatego też łączenie technikum  
i liceum w jednej placówce oświatowej jest naszym niepodważalnym atutem, 
którego nie mają inne licea w powiecie. Dzięki temu możemy uzupełniać 
kompetencje absolwentów liceum – w którym kształcenie jest przecież o rok 
krótsze niż w technikum – w  sposób taki, jaki mogą to zrobić tylko nauczyciele  
z doświadczeniem zdobytym także w kształceniu technicznym. Pozwala to na 
ciekawsze dla ucznia i bardziej praktyczne podejście do realizowanych zajęć. 
Atutem liceum jest wszechstronność i uniwersalność wykształcenia. Kształ-
cenie techniczne daje oczywiście konkretną wiedzę zawodową, ale krótsze  
o rok liceum daje przygotowanie do każdych studiów – tych technicznych  
i tych humanistycznych. Warto zatem rozważyć nie tylko opcję kształcenia 
technicznego, branżowego, ale także opcję dającej formalnie takie same moż-
liwości edukacji w liceum w Skoczowie.

– Dużym problemem dla uczniów szkół średnich są dojazdy...
– Jest to istotna sprawa. Praktycznie mieszkańcowi Skoczowa z dojaz-

dów nie trzeba korzystać. Ja też codziennie chodzę do pracy, a mieszkam  
w centrum miasta. Taki spacer zajmuje około 20 minut. Na ulicy Góreckiej 
jest szeroki chodnik, a sama ulica Górecka w części od przejazdu kolejo-
wego do węzła komunikacyjnego jest w przyszłym roku przewidziana do 
kapitalnego remontu. Zaraz naprzeciwko szkoły jest też przystanek auto-
busowy. Głównie z tej komunikacji korzysta młodzież z gminy Brenna, nato-
miast młodzież z Górnego Boru również może podjechać autobusem pod 
samą szkołę. Osoby dojeżdżające z sołectw także mogą dojechać do dworca 
i przejść do szkoły w ciągu 20 minut lub podjechać autobusem. Sam Sko-

czów jest bardzo dobrze usytuowany, więc można oszczędzić wiele czasu 
na dojazdach do Cieszyna czy Bielska, mając o wiele więcej czasu dla siebie. 
Trzeba pamiętać, że kończąc zajęcia, nie od razu mamy autobus z Cieszyna 
i musimy dodatkowo czekać na połączenie komunikacyjne. Nie bez zna-
czenia są też ceny biletów autobusowych, które znacząco obciążają każdy 
budżet.

– Młodzież dąży obecnie do samodzielności, aby wyrwać się  
z jednego miejsca i doświadczyć czegoś nowego.

– Faktycznie, przeprowadzając ankiety widzimy, że część młodzieży woli 
wybrać szkołę w Cieszynie lub Bielsku-Białej, ale nie zawsze takie podejście 
jest racjonalne. W Skoczowie mamy bardzo dobrze wyposażone liceum, ze 
świetną kadrą gotową do kształcenia młodzieży na najwyższym poziomie. 
Co więcej, mamy najlepszą infrastrukturę sportową spośród wszystkich szkół 
średnich w całym powiecie. To szczególny atut specjalności ratowniczo-gaśni-
czej. Nie mamy kompleksów i zapraszamy do kształcenia się w Skoczowie.

– Rozumiem, że chodzenie do liceum w Skoczowie wcale nie 
jest tożsame z brakiem nowych wyzwań czy poznawania nowych 
ciekawych miejsc?

– Jako Zespół Szkół współpracujemy z różnymi zagranicznymi szkołami. 
Mamy partnerskie szkoły w Polsce, w Czechach i na Słowacji, gdzie wyjeż-
dżamy na wymiany partnerskie oraz uczestniczymy w różnych konkursach. 
Natomiast od pięciu lat corocznie wyjeżdżamy na miesięczne praktyki za-
graniczne do Hiszpanii i Włoch. Uczeń nie ponosi żadnych kosztów, a  na-
wet dodatkowo otrzymuje  kieszonkowe. Również podobna współpraca  
z zagranicznymi szkołami będzie dostępna w liceum i z pewnością będzie 
kontynuowana. Projekty są zawsze dostosowane do aktualnych potrzeb 
młodzieży, dlatego uczniowie mogą być pewni poszerzenia swoich hory-
zontów i zobaczenia innych ciekawych miejsc, gdzie można poznać inną 
kulturę, zwyczaje, gdzie można kształcić znajomość języka obcego w warun-
kach rzeczywistych. Dodatkowo warto zauważyć, że dostanie się na wyjazd 
w standardowym liceum jest o wiele trudniejsze z uwagi na większą liczbę 
uczniów z danego roku. Obecnie gwarantujemy wszystkim uczniom wymia-
nę zagraniczną. 

– Ile musi napłynąć zgłoszeń, aby klasa powstała?
– Obecny wymóg to 24 uczniów, natomiast w konkretnym rozszerzeniu 

wystarczy 7 uczniów. Dzięki temu liczebność klasy nie jest zbyt wielka. Jest 
to duży plus, ponieważ każdy uczeń jest zauważony i prościej jest dostrzec 
oraz realizować jego zainteresowania. Dzięki temu możemy dbać o wszech-
stronny rozwój każdego ucznia. 

– Z uwagi na to, że ZSTiO jest jedyną szkołą średnią w tak uprze-
mysłowionej gminie, czy możliwa jest współpraca pomiędzy szko-
łą a biznesem?

– W samym szkolnictwie zawodowym współpraca jest bardzo szeroka. Po-
lega ona na odbywaniu części praktycznej dwa lub trzy dni w tygodniu bezpo-
średnio u pracodawcy ucząc się zawodu. Mamy ponad 100 przedsiębiorstw, 
z którymi współpracujemy. Należą do nich największe przedsiębiorstwa  
w gminie. Współpracujemy również z Ochotniczym Hufcem Pracy w Skoczo-
wie, dzięki któremu jeździmy na różne wyjazdy, poznając rzeczywiste warunki 
pracy. Dlatego też z pewnością zostanie wykorzystana ta baza, aby uczniowie 
liceum mogli poznawać pracodawców i się odpowiednio zaprezentować. 

– Czy współpraca z przedsiębiorstwami jest nastawiona głów-
nie na kierunki techniczne, czy również ogólnokształcące?

– Widzimy spore zainteresowanie przedsiębiorstw, zwłaszcza pod koniec 
roku, kiedy absolwenci szukają miejsc pracy. Jeszcze pięć lat temu sami szu-
kaliśmy firm, które chciałyby się zaprezentować, natomiast obecnie muszę 
prowadzić harmonogram spotkań, ponieważ pracodawcy sami do mnie 
dzwonią i proszą o umożliwienie spotkania z przyszłymi absolwentami, aby 
się zaprezentować, nawet z tych dużych zakładów pracy. Tak więc widać, że 
rynek przyjmie osobę dobrze wykształconą i nie ma obecnie problemu ze 
znalezieniem pracy.

– Czyli można wnioskować, że usytuowanie liceum w zespole 
szkół technicznych daje sporą przewagę na lokalnym rynku pra-
cy?

– Uczniowie klas ogólnokształcących mogą brać udział w spotkaniach 
z przedsiębiorcami oraz mogą w każdej chwili poszerzać swoją wiedzę  
o praktyczne aspekty, zarezerwowane tylko dla szkolnictwa technicznego. 
Również mogą uczestniczyć w szkoleniach zakończonych konkretnymi certy-
fikatami, pożądanymi na obecnym rynku pracy. Sama nauka w liceum ogól-
nokształcącym jest w porównaniu ze szkolnictwem technicznym jedynie eta-
pem w zdobyciu konkretnych kwalifikacji czy zawodu. Natomiast możliwość 
poszerzenia kompetencji daje szersze spojrzenie i pomaga w wyborze dalszej 
drogi zawodowej. Zapraszam więc do kształcenia się w liceum w Skoczowie.

– Bardzo dziękujemy za rozmowę.

BPI

Dok. ze str. 1
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Jak co roku Ośrodek Pomocy 
Społecznej w Skoczowie, wraz ze 
skoczowskimi placówkami oświa-
towymi, zorganizował półkolonie 
dla dzieci z terenu gminy. W ter-
minie od 11 do 15 lutego w akcji 
„Zima w mieście” wzięły udział 
Szkoła Podstawowa w Pierśćcu, 
Szkoła Podstawowa w Ochabach, 
a także Świetlica Wiejska w Bład-
nicach. Dla uczestników przygoto-
wano bogatą ofertę programową, 
obejmującą między innymi: zajęcia 
plastyczne, sportowe, edukacyjne, 
seanse filmowe, a także gry i za-
bawy ruchowe. W programie dla 
dzieci zorganizowano wyjazd na 
Krytą Pływalnię „Delfin” w Skoczo-
wie oraz na lodowisko, a uczestni-
cy mieli również możliwość zagra-
nia w kręgle. Zaplanowano także 
wycieczki – dzieci pojechały m.in. 
do Wodnego Parku w Tychach 
oraz do Sali Zabaw „Zabawowo” 
w Bielsku-Białej, gdzie w aktywnie 
korzystały z tamtejszych atrak-
cji. Odwiedziły również Cieszyn  
i zwiedziły Wzgórze Zamkowe 
oraz Muzeum Śląska Cieszyńskie-
go. W ramach zajęć edukacyjnych 
odbyły się warsztaty z zakresu 
profilaktyki uzależnień i przemocy 
rówieśniczej, warsztaty „Siejemy 
nasiona”, w których dzieci pozna-
wały techniki wysiewu nasion,  
a także zajęcia sensoplastyczne, 
decoupage, krawieckie i z języka 
migowego. Gościem specjalnym 

była również Państwowa Straż Po-
żarna – strażacy zapoznali uczest-
ników z udzielaniem pierwszej 
pomocy i zaprezentowali sprzęt 
znajdujący się w samochodach 
strażackich. To wszystko działo się 
w pierwszym tygodniu ferii.

W drugim tygodniu półkolo-
nii wypoczynek zorganizowano  
w Szkole Podstawowej nr 3 w Sko-
czowie. Uczestnikom zapewniono 
liczne atrakcje, a wśród nich m.in.: 
zajęcia plastyczne, sportowe, edu-
kacyjne, wyjście na Krytą Pływalnię 
„Delfin” w Skoczowie, na kręgle,  
a także do Teatru Elektrycznego 
na film „Asteriks i Obeliks”. Jednak 
największą radość sprawił uczest-
nikom wyjazd do Sali Zabaw „Za-
bawowo” w Bielsku-Białej. Warto 
wspomnieć również o warszta-
tach bibułkowych, które odbyły się 
w ostatni dzień półkolonii i nauczy-
ły dzieci, jak z papieru wykonać 
wiosenne kwiatki czy papierowe 
motylki. Tradycyjnie pobyt na pół-
koloniach był całkowicie darmowy. 
Warto też zauważyć, że z roku na 
rok przybywa chętnych do wzięcia 
udziału w zimowisku, zwłaszcza że 
atrakcje są coraz ciekawsze! Łącz-
nie dzięki akcji „Zima w mieście” aż 
161 dzieci ze szkół podstawowych 
miało zapewnioną opiekę, ciepły 
posiłek i fantastyczne atrakcje  
w czasie ferii zimowych! 

Tekst i zdjęcia: OPS w Skoczowie

ZIMA W MIEŚCIE PEŁNA ATRAKCJI!

DZIEŃ OTWARTY W „TRÓJCE”
5 lutego w Szkole Podstawowej nr 3 w Skoczowie zorganizowano Dzień 

Otwarty. Wszyscy zainteresowani mieli okazję poznać bazę dydaktyczną 
szkoły, zaznajomić się z przykładowymi formami zajęć oraz metodami pra-
cy nauczycieli. W auli można było obejrzeć krótką prezentację artystyczną, 
a w salach lekcyjnych wziąć udział w grach i zabawach matematycznych, 
zajęciach komputerowych, językowych, przyrodniczych oraz z pierwszej 
pomocy przedmedycznej. Rodzice mieli też możliwość porozmawiania  
z nauczycielami, pedagogiem, psychologiem i logopedą. Mamy nadzieję, że 
Gościom spodobała się panująca w naszej szkole atmosfera! 

Sławomir Chmiel

UCZNIOWIE ZSTiO W RIMINI
2 lutego grupa uczniów z 2, 3 

i 4 klas technikum Zespołu Szkół 
Technicznych i Ogólnokształcących 
w Skoczowie, wraz z opiekunami 
Kariną Rusok-Stanisławską i Celiną 
Krzempek, wyjechała na praktyki 
zagraniczne do Rimini we Włoszech 
w ramach programu ERASMUS+, 
poprzedzone kursem języka wło-
skiego i zajęciami kulturowymi oraz 
pedagogicznymi. Grupa 13 foto-
techników, 4 uczniów z organizacji 
reklamy oraz 1 handlowiec reali-
zowała praktyki we włoskich fir-
mach fotograficznych, handlowych  
i agencjach reklamy. Były to nieza-

pomniane chwile oraz dużo pracy 
pod okiem włoskich specjalistów, 
dzięki czemu uczniowie rozwinęli 
umiejętności zawodowe i językowe 
oraz stawiali czoła nowym wyzwa-
niom. Z kolei 28 lutego odbyło się 
podsumowujące spotkanie uczest-
ników projektu z ich włoskimi 
opiekunami. Sprawdzone zostały 
wszystkie dokumenty, rozdano 
certyfikaty potwierdzające odbycie 
stażu, uczniowie udzielili wywiadu 
na temat pobytu oraz zostały wy-
konane pamiątkowe zdjęcia. 

Tekst i zdjęcie: ZSTiO
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KICZYCE MAJĄ NOWĄ BIBLIOTEKĘ SZKOLNĄ
Niemały powód do dumy ma Szkoła Pod-

stawowa im. Orła Białego w Kiczycach, gdyż 
od 1 marca działa w niej wyremontowana 
biblioteka szkolna. Mieszczące się na pierw-
szym piętrze placówki pomieszczenie do tej 
pory zajmowało część starej biblioteki oraz 
zaadaptowany fragment korytarza. Po grun-
townym remoncie biblioteka zyskała nie tylko 
nową podłogę, nowoczesne lampy i czyste, 
gładkie ściany, ale również całkowicie nowe 
wyposażenie i zakupione jeszcze w grudniu 
2018 roku z pozyskanej dotacji meble. Nowe 

regały biblioteczne, lada dla nauczyciela bi-
bliotekarza, kącik czytelniczy dla maluchów 
oraz pomysłowe stoły dla starszych, a także 
kolorowe krzesła i pufy pozwoliły niewielkie 
pomieszczenie zamienić w miejsce przyciąga-
jące dzieci i młodzież. Do biblioteki zakupio-
no także 3 laptopy oraz sprzęt potrzebny do 
rozpoczęcia procesu komputeryzacji. Z kolei 
księgozbiór wzbogacono o wszystkie książki  
z uczniowskiej „Listy życzeń”. 

Proces przemiany kiczyckiej biblioteki za-
sługuje na uwagę również dlatego, że trwał 

niecałe dwa tygodnie i był możliwy dzięki 
grupie rodziców, którzy poświęcali swoje 
popołudnia i wolny czas, aby pomóc w przy-
gotowaniu dla dzieci tej niespodzianki. To tyl-
ko dzięki nim oraz zaangażowaniu pracow-
ników szkoły i nauczyciela biblioteki dzieci  
i młodzież z kiczyckiej podstawówki mogą cie-
szyć się teraz z nowoczesnego i pachnącego 
świeżością, przytulnego wnętrza oraz rozwi-
jać swoje młode czytelnicze pasje.

BPI

Uczniowie szkoły bardzo dobrze czują się w swojej nowej bibliotece. Zdjęcia: Rafał Raszka

1 marca, w towarzystwie dyrektor szkoły Joanny Radwan-Kmiecik, bibliotekę odwiedzili też 
goście: zastępca burmistrza Skoczowa Andrzej Bubnicki, sekretarz gminy Beata Macura, sołtys 

Kiczyc Franciszek Pomper i dyrektor Biblioteki Publicznej w Skoczowie Marcin Wieczorek

W SKOCZOWIE PRZYZNANO KOLEJNE STYPENDIA!
W Skoczowie po raz kolejny wdrożono postanowienia programu sty-

pendialnego dla najzdolniejszych uczniów. Tym razem stypendia przy-
znane zostały 21 uczniom z pięciu szkół podstawowych prowadzonych 
przez gminę, a ich wysokość będzie wynosiła 200 zł miesięcznie. Stypendia 
zostały przyznane na 5 miesięcy roku szkolnego 2018/19 uczniom szkoły 
podstawowej od klas czwartych w górę, w tym także oddziałów gimnazjal-
nych, którzy:
• posiadają średnią ocen za ostatnie półrocze przed złożeniem wniosku 

nie niższą niż określona w uchwale Rady Miejskiej Skoczowa (od 5,20 do 
5,50 w zależności od tego, w której uczą się klasie),

• są laureatami finałów olimpiad lub konkursów przedmiotowych  
o zasięgu co najmniej wojewódzkim i posiadają średnią ocen za ostatnie 
półrocze przed złożeniem wniosku nie niższą niż 4,75.

Kwota 200 zł miesięcznie pozwala realnie docenić wkład i zaangażowa-
nie najlepszych uczniów w rozwój swojej wiedzy i zainteresowań. 

– Program się sprawdza, a my opracowujemy już kolejne przedsięwzięcia 
ukierunkowane na rozwój uczniów.  Jednym z nich jest program pod roboczą 
nazwą „Akademia Liderów”, czyli cykl dodatkowych zajęć dedykowany wła-
śnie dla stypendystów. Będą to zajęcia rozwijające unikatowe kompetencje, 
które będą ułatwiały karierę zawodową naszym przyszłym najlepszym ab-
solwentom, jak np. umiejętność wypowiadania się w mediach czy umiejęt-
ność autoprezentacji itp. Aktualnie jesteśmy w trakcie opracowywania szcze-
gółowego planu zajęć „Akademii”  – mówi zastępca burmistrza Skoczowa  
Andrzej Bubnicki.

MZO

PRZEDSZKOLE PUBLICZNE NR 1: PODSUMOWANIE WYDARZEŃ Z LUTEGO
• W trakcie ferii zaskoczyliśmy dzie-

ci innowacją w sali – zastąpiliśmy 
zabawki pudełkami, kartonami 
i innymi materiałami wtórnymi. 
Dzieci miały też do dyspozycji farby, 
kredki, bibuły, sznurki oraz taśmy 
klejące. Po krótkiej dezorientacji 
codziennie powstawały ciekawe 
rzeczy: maluchy budowały wieże, 
tunele oraz pociągi. Starsze dzieci 
tworzyły z kolei domki, garaże i inne 
ciekawe rzeczy. Kreatywność i wy-
obraźnia hulała, a dzieciom wcale 
nie brakowało ich tradycyjnych za-
bawek!

• Otrzymaliśmy certyfikat udziału 
w projekcie „Piękna Nasza Polska 
Cała”. Wszystkie grupy poznawały 
piękno naszego kraju ojczystego 
wykonując wiele ciekawych prac 
oraz ucząc się piosenek i wierszy.

• W naszej placówce odbyło się szko-

lenie dyrektorów w ramach projek-
tu „Szkoła Kompetencji”. 

• Rozpoczęliśmy tzw. „Spacery edu-
kacyjne”, czyli koleżeńskie obser-
wacje zajęć. Podglądamy jak pra-
cują nauczycielki grup młodszych 
i starszych, podpatrujemy ciekawe 
rozwiązania metodyczne, uczymy 
się od siebie.

• 26 lutego odbyło się w przedszko-
lu przedstawienie teatru Kramarz  
z Krakowa „Kłopoty sroczki”. Dzieci 
poznały jakie szkody może wyrzą-
dzić drugiemu kłamstwo lub pomó-
wienie. Po przedstawieniu w salach 
nauczyciele kontynuowali pracę 
wychowawczą dyskutując z dziećmi 
o kłamstwie i prawdomówności,  
a także o poszanowaniu innych, 
nawet gdy się od nas różnią.

Tekst i zdjęcie: PP nr 1
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FERIE I... BAL PRZEBIERAŃCÓW! Ferie zimowe to czas wolny od 
nauki szkolnej. W tym roku w na-
szej gminie niemal każda placów-
ka oferowała zajęcia dodatkowe 
dla dzieci i młodzieży. Nie inaczej 
było na skoczowskim lodowisku 
przy Krytej Pływalni „Delfin”, gdzie 
organizowano gry i zabawy na 
lodzie wraz z darmowym poczę-
stunkiem. Imprezy pod hasłem 
„Wesołe lodowisko” odbyły się aż 
pięciokrotnie, zaś na zakończenie 
ferii na lodowisku zorganizowa-
no bal przebierańców, w którym 
wzięła również udział zastępca 
przewodniczącego Rady Miejskiej 
Skoczowa Monika Szyndler. Anio-
ły, dinozaury, zebry, Myszka Miki, 

motyl i wiele innych stworzeń 23 
lutego ślizgało się na łyżwach! Aura 
sprzyjała – mały mrozik nie prze-
szkadzał balowiczom w zabawach 
i piruetach na tafli. Nie zabrakło 
też gier, konkursów i pizzy, które 
zapewnił organizator – czyli Sko-
czowski Ośrodek Sportu i Rekre-
acji. Nagrody otrzymali także najle-
piej przebrani uczestnicy zabawy.

Warto dodać, że podczas ferii 
najmłodsi mogli korzystać również 
z kręgielni. Uczestnicy zajęć mo-
gli nauczyć się grać w kręgle pod 
okiem instruktora lub doskonalić 
swoją technikę gry.

BPI

W nowy rok 2019 mieszkańcy Osiedla „Za Wisłą” wjechali na saniach. 
Po raz 4. Rada Osiedla zorganizowała wyjazdy na kulig – w sumie trzy,  
w których uczestniczyło ogółem 150 osób. Były to wyjazdy rodzinne, tra-
dycyjnie do Wisły Czarnego.

Podczas ferii zimowych dzieci mogły uczestniczyć w zajęciach zorga-
nizowanych przez zarząd Rady. W drugim tygodniu ferii odbywały się 
one codziennie. Dwie godziny mijały szybko, tak że część malców wcale 
nie chciała wracać do domu! Ogółem w zajęciach wzięło udział 78 dzieci,  
a ich plan obejmował zajęcia kulinarne i świetlicowe (gry planszowe, sza-
chy, zajęcia plastyczne oraz manualne), wyjście na kręgielnię, dzień na 
sportowo oraz rozdanie dyplomów i nagród wraz z dyskoteką.

Działania w tym kwartale wieńczy spotkanie przy kawie z okazji Dnia 
Kobiet. Niezmiennie przez cały rok w każdym tygodniu  odbywają się 
dwa spotkania dla dorosłych oraz jedno dla dzieci.

Tekst i zdjęcia: Rada Osiedla „Za Wisłą”

WALENTYNKOWY KONKURS ROZSTRZYGNIĘTY!
Tak jak w zeszłym roku, na 

terenie miasta pojawiły się ilumi-
nacje świetlne nawiązujące do 
święta zakochanych. Popularność 
świecących ozdób jest ogromna 
– niemal każdy mieszkaniec Sko-
czowa ma już zdjęcie z sercem  
w tle! 

Biuro Promocji skoczowskiego 
ratusza zorganizowało również 
konkurs pod hasłem #kocham-
Skoczów. Jest rodzinnie, spor-
towo i z sercem! Zdjęcie, które 
skradło największą ilość serc użyt-
kowników Facebooka, wygrało  
w kategorii „Największa ilość re-
akcji” i zdobyło pierwszą nagrodę 
główną, to fotografia autorstwa 
Agnieszki Kowali. Z kolei drugą 
nagrodę główną jury konkurso-
we przyznało fotografii autorstwa 
Tomasza Matuli. Nie zabrakło też 
wyróżnień, a nagrodzone zdjęcia 
prezentujemy obok.

– Serdecznie dziękujemy za 
wzięcie udziału w naszym kon-
kursie. Nagrody wręczy burmistrz 
Skoczowa Mirosław Sitko 13 marca  
o godz. 15.30 w Galeryjce Miejskiej 
ARTadres na skoczowskim Rynku. 
Zapraszamy autorów fotografii, 
bohaterów zdjęć lub ich przedstawi-
cieli po odbiór nagród – mówi kie-
rownik Biura Promocji, Informacji 
i Turystyki Jan Stebel. 

BPI

Fot. Agnieszka Kowala

Fot. Regina Krzempek

Fot. Tomasz Matula

Fot. Karolina Zabiegała

Fot. Rafał Raszka

ZA WISŁĄ WIELE SIĘ DZIEJE!



10 Wieści Skoczowskie

RUSZA REMONT WYPOŻYCZALNI DLA DOROSŁYCH

Od 11 marca centrala Biblioteki Publicznej w Skoczowie będzie nie-
czynna. Powodem, dla którego przez pewien czas korzystanie z placówki 
będzie niemożliwe, jest długo wyczekiwany remont Wypożyczalni dla 
dorosłych.

– To duże przedsięwzięcie, na które skoczowska biblioteka czekała od daw-
na. W tym roku, dzięki zwiększonej dotacji z gminy, za co bardzo dziękujemy 
włodarzom Skoczowa i Radzie Miejskiej, możemy przeprowadzić niezbędne 
prace. Dzięki zaplanowanym zmianom uda nam się przede wszystkim po-
większyć przestrzeń na książki, czego nam obecnie bardzo brakuje, ponieważ 
nie mamy możliwości rozbudowy, ani też zorganizowania osobnego maga-
zynu. Staramy się na bieżąco zaspokajać potrzeby czytelnicze mieszkańców 
naszej gminy, co roku kupujemy wiele nowości, zazwyczaj bezpośrednio po 
premierze, wymieniamy też najbardziej zniszczone woluminy, ale wiąże się 
to również z ciągłym rozszerzaniem naszego księgozbioru – mówi Marcin 
Wieczorek, dyrektor skoczowskiej biblioteki. – Naszym największym pro-
blemem są zbyt szerokie regały, przez co za książkami powstaje pusta prze-
strzeń, której w żaden sposób nie możemy wykorzystać. Poza tym dużym kło-
potem jest niewłaściwe ustawienie regałów. W efekcie wiele książek po prostu 
leży w stosach jedna na drugiej, a przestrzenie między regałami są bardzo 
ciasne. W wielu miejscach jest również dosyć ciemno, ponieważ obecne usta-
wienie regałów nijak ma się do zamontowanych na suficie lamp. Bardzo to 
utrudnia korzystanie z księgozbioru, zwłaszcza osobom starszym i najwyższy 
czas to zmienić.

W ramach remontu obecne regały zostaną odpowiednio zmodyfiko-
wane i ustawione na nowo, zaś nowoczesne, energooszczędne lampy 
LED-owe zastąpią obecne lampy jarzeniowe. Między innymi zmienią się 
również kolory ścian, a na podłodze pojawią się płytki. Wypożyczalnia zy-

ska też nowe meble. Wszystko po to, by skoczowska biblioteka zyskała 
nowy blask i stała się placówką przyjazną dla czytelników i nowoczesną.

– Tak naprawdę planowany remont to trzeci już etap modernizacji naszej 
biblioteki. Zmiany wprowadzamy konsekwentnie od początku 2017 roku. Za-
częliśmy od zmian wewnętrznych, których było sporo, a najważniejsze i naj-
bardziej widoczne z nich to na przykład: znaczne rozszerzenie godzin otwarcia 
placówki dla czytelników, pełna informatyzacja systemu wypożyczeń, insta-
lacja przewijaka dla niemowląt oraz dystrybutora z wodą, całkowicie nowa 
identyfikacja wizualna, znaczne rozszerzenie ilości wydarzeń kulturalnych  
i wiele innych. Z kolei etap drugi przeprowadziliśmy w roku 2018. Objął mię-
dzy innymi optymalizację przestrzeni i szereg zmian wizualnych w Oddziale 
dla dzieci, Kąciku Malucha, Czytelni oraz na korytarzu głównym. Oczywiście 
nie zapomnieliśmy też o ułatwieniach dla naszych czytelników, dlatego na 
przykład uruchomiliśmy sms-owy system powiadamiania o zarezerwowa-
nych książkach, wprowadziliśmy usługę „Książka dla seniora” czy zmieniliśmy 
nasz katalog internetowy na nowoczesny, łatwiejszy w obsłudze i znacznie 
bardziej przyjazny dla użytkownika – wylicza dyrektor biblioteki.

Zakończenie prac planowane jest na kwiecień. Wtedy też biblioteka 
ponownie zaprosi czytelników w swoje mury. 

– Bardzo przepraszamy naszych drogich czytelników za utrudnienia, 
ale zakres prac po prostu uniemożliwi korzystanie z naszego księgozbio-
ru w trakcie remontu. W tym czasie prosimy o korzystanie z Filii nr 1  
(ul. Bielska 34 w Skoczowie) oraz Filii nr 2 (ul. Ks. H. Sobeckiego 8  
w Pierśćcu), a w kwietniu znowu zapraszamy do nas – dodają skoczow-
scy bibliotekarze.

Tekst i zdjęcie: BP w Skoczowie

Największym problemem skoczowskiej Wypożyczalni dla dorosłych jest brak miejsca na nowości wydawnicze oraz ciasne i ciemne przestrzenie między regałami

FERIE Z BIBLIOTEKĄ
Ferie zimowe już za nami. 

W tym czasie, jak co roku, 
w Bibliotece Publicznej  
w Skoczowie odbyły się zaję-
cia dla najmłodszych czytel-
ników, rozwijające zarówno 
ich zdolności plastyczne, 
jak i manualne, a także po-
budzające wyobraźnię oraz 
kreatywne myślenie. 

W pierwszym tygodniu 
ferii uczestnicy dowiedzie-
li się na przykład co to jest 
linoryt, jak dawniej i obec-
nie ozdabia się książki,  
a następnie stworzyli własne 
dzieła. Podczas kolejnych 
zajęć plastycznych dzieci 
wspólnie wykonały kolaż 
z okazji 70-lecia biblioteki 

(który można było później 
podziwiać w korytarzu pla-
cówki), natomiast na zaję-
ciach z cyklu „O rety! T@ble-
ty!”, za pomocą programu 
graficznego Canva, stworzy-
ły zakładki do książek oraz 
kartki walentynkowe.

Z kolei podczas drugiego 
tygodnia uczestnicy zajęć 
mogli ulepić z gliny swoją 
ulubioną postać z bajki, po-
grać w gry planszowe oraz 
zaznajomić się z aplikacją na 
tablety Quiver, która rozsze-
rzyła ich wiedzę o świecie, 
kontynentach i państwach.

Tekst i zdjęcie: BP w Skoczowie
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Z PRZEKORĄ, CZYLI...
WALENTYNKI DLA SENIORÓW

Wypełniona po brzegi sala 
kinowa, urok święta zakocha-
nych i niezapomniane przeboje 
Anny German królowały w wa-
lentynkowy wieczór w Teatrze 
Elektrycznym. W dniu urodzin 
artystki (Anna German przyszła 
na świat właśnie w Walentyn-
ki!!!) publiczność wysłuchała 
ze wzruszeniem śpiewu Marty 
Gzowskiej-Sawickiej oraz gry jej 
akompaniatorów, czyli Art Mu-

sic Trio w składzie: Arkadiusz 
Wiech, Janusz Korczyk i Jarosław 
Mitoraj. W przerwie występu 
Edyta Molęda, kierownik Teatru 
Elektrycznego, przeprowadzi-
ła filmowy konkurs, w którym 
wziął udział m.in. burmistrz Mi-
rosław Sitko wraz z małżonką. 
Uczestnicy zabawy otrzymali 
romantyczne nagrody.

Tekst i zdjęcie: MCK „Integrator”

MŁODZI AKTORZY W SMERFOWEJ ODSŁONIE
O tym, że wszędzie dobrze, ale  

w domu najlepiej, przekonali się zarów-
no widzowie, jak i młodzi aktorzy, którzy 
wystąpili na scenie sali widowiskowej 
„Pod Pegazem” 8 lutego. Przedstawienie 
zwieńczające pierwszy semestr warszta-
tów teatralnych MCK „Integrator”, pro-
wadzonych przez Wiesławę Herman, 
zachwyciło lekkością oraz zabawowym, 
tanecznym charakterem. Balladzie  
o smerfach nie brakowało również ży-
wej ferii barw, wplecionej w dekorację, 
kostiumy oraz charakteryzację – o co za-
dbała Monika Kubik. Drobne upominki  
i wyrazy uznania na ręce bohaterów wy-
darzenia złożyli: zastępca burmistrza An-
drzej Bubnicki oraz dyrektor MCK „Inte-
grator” Julia Raszka. MCK gratuluje Pani 
instruktor, Pani plastyk i zgranej grupie 
aktorów, zapraszając jednocześnie już 
teraz na kolejne przedstawienie, które 
zostanie zaprezentowane w czerwcu!

Tekst i zdjęcie: MCK „Integrator”

ARCHITEKTONICZNE IMPRESJE
W SKOCZOWSKIM ARTadresie

Pełna delikatności, lekkości, 
metafor i niedopowiedzeń wy-
stawa litografii zdobi wnętrze 
galerii ARTadres od drugiej 
połowy lutego. Autorami pre-
zentowanych prac są studenci 
Instytutu Sztuki w Cieszynie 
Uniwersytetu Śląskiego w Ka-
towicach. Wydarzenie stanowi 
kolejną odsłonę współpracy 
Miejskiego Centrum Kultury 
„Integrator” z przywołaną insty-
tucją. Wśród autorów litografii 
znaleźli się: Agnieszka Rumak, 
Monika Puszek, Adam Czech, 
Krzysztof Pasztuła, Helena 

Malczewska, Monika Puszek, 
Szymon Tarabura, Emilia Skow-
ronek i Anna Czarnota. Pod-
czas wernisażu, który odbył się  
21 lutego, Monika Puszek opo-
wiedziała z pasją o warsztacie 
wyeksponowanych grafik, a tak-
że o działalności Studenckiego 
Koła Artystyczno-Naukowego 
Litografów „Kurant”.  Wystawę, 
zatytułowaną „Architektoniczne 
impresje”, można zwiedzać do 
29 marca.

Tekst i zdjęcie: MCK „Integrator”
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JUDO W SKOCZOWIE: WIELKIE SUKCESY MAŁEGO KLUBU
Dla judoków z KS „Akademia Sparta”  

w Skoczowie ferie zaczęły się startem 12 za-
wodników w VI memoriale Pawła Pytlińskie-
go, zorganizowanym przez Towarzystwo 
Sportowe Wisła Kraków 9 lutego. Memoriał 
rozpoczął tegoroczną edycję International 
Judo League i wzięło w nim udział ok. 500 
zawodników z Polski i zagranicy. Najbar-
dziej cieszy fakt, że skoczowianie pokazali 
się z bardzo dobrej strony, wykonując sze-
reg pięknych technik. W sumie do Skoczo-
wa podopieczni Przemysława Kolondry 
– trenera KS „Akademia Sparta” – wrócili  
z 8 medalami i 3 miejscami punktowanymi, 
które zdobyli: Jan Kolondra (1 miejsce U13 
kat. wag. 31 kg), Szymon Staniek (1 miejsce 
U13 kat. wag. 46 kg), Adam Skoczylas (1 miejsce 
U15 kat. wag. +81 kg), Karol Cieślar (2 miejsce 
U11 kat. wag. 51 kg), Ania Muras (2 miejsce U13 
kat. wag. 44 kg), Helena Wątorek (3 miejsce U11 
kat. wag. 31 kg), Hanna Kolondra (3 miejsce 
U11 kat. wag. 25 kg), Mateusz Hulboj (3 miejsce 
U15 kat. wag. 50 kg), Wojtek Tęcza (5 miejsce 
U11 kat. wag. 27 kg), Jan Słobodzian (5 miejsce 
U15 kat. wag. 46 kg) i Dawid Staniek (7 miejsce 
U17 kat. wag. 60 kg). Stasiu Tęcza odpadł w eli-
minacjach kat. wag. 42 kg U13.

W klasyfikacji medalowej po pierwszym 
turnieju skoczowski klub zajmował 5 miejsce,  
a w ogólnej klasyfikacji International Judo Le-
ague – dziewiątą lokatę. Drugą częścią turnieju 
jest camp organizowany w kolejnym dniu. Za-
wodnicy trenują i walczą z judokami z innych 
klubów, co bardzo podnosi umiejętności mło-
dych sportowców. Randori jest nadzorowane 
przez kadrę trenerską, która wspiera zawodni-
ków w doskonaleniu techniki.

Rewelacyjny występ zanotowali judocy 

„Sparty” w drugim turnieju z cyklu Internatio-
nal Judo League, który 2 marca odbył się w Ja-
śle. Wiele walk zawodników ze skoczowskiego 
klubu kończyły piękne ippony, co pozwoliło 
naszej drużynie zająć III miejsce wśród 57 klu-
bów startujących w turnieju! Do Jasła zjechało 
ponad 500 zawodników z Polski, Czech, Sło-
wacji, Ukrainy, Mołdawii i Węgier. Z „Akademii 
Sparta” ze Skoczowa wystartowało 13 repre-
zentantów, którzy zdobyli 13 medali i 3 miejsca 
punktowane! Trzech dwunastoletnich zawod-
ników z klubu zostało zgłoszonych w dwóch 
kategoriach wiekowych i walczyli ze starszymi 
od siebie zawodnikami, co nie przeszkodziło im 
jednak w zdobyciu medali. Jan Kolondra zdobył 
dwa złote medale w U13 kat. wag. 31 kg oraz  
w U15 kat. wag. 34 kg, Anna Muras wywalczyła 
I miejsce w U13 kat. wag. 44 kg oraz III miejsce 
w U15 kat. wag. 44 kg, zaś Szymon Staniek zajął 
I miejsce w U13 kat. wag. 46 kg oraz III miejsce 
w U15 kat. wag. 46 kg.

Medale i miejsca punktowane w Jaśle zdo-
byli: Hanna Klondra (2 miejsce U11 kat. wag.  

25 kg), Alan Lorek (2 miejsce U11 kat. wag. 
36 kg), Karol Cieślar (2 miejsce U11 kat. wag. 
51 kg), Adam Skoczylas (2 miejsce U15 kat. 
wag. +81 kg), Jędrzej Kurdun (3 miejsce U13 
kat. wag. 33 kg), Kamil Baron (3 miejsce U15 
kat. wag. 50 kg), Olek Kurdun (3 miejsce U15 
kat. wag. 55 kg), Gabriela Kłobuch 4 miej-
sce U15 kat. wag. 40 kg), Helenka Wątorek  
(5 miejsce U11 kat. wag. 31 kg) i Dawid Sta-
niek (7 miejsce U17 kat. wag. 60 kg).

Bardzo dobra postawa zawodników 
pozwoliła awansować klubowi na 4 miej-
sce w ogólnym rankingu International Judo 
League, a indywidualnie wielu zawodników 
„Sparty” znajduje się w czołówce ligi.

Ponadto 23 lutego czterech zawodni-
ków „Akademii Sparta” wzięło udział w Otwar-
tym Pucharze Czech, który jest jednym z naj-
większych turniejów w Europie. Do Ostrawy 
zjechało się ok. 1500 zawodników z takich 
krajów, jak: Czechy, Słowacja, Węgry, Francja, 
Holandia, Grecja, Ukraina, Białoruś, Niemcy, 
Dania, Szwecja i Polska. Judocy stoczyli bardzo 
dobre walki, walcząc z reprezentantami wielu 
krajów. Świetnie spisała się Anna Muras, która 
po czterech zwycięstwach i jednej porażce zaję-
ła 2 miejsce. Dzielnie walczył także Janek Kolon-
dra, który po 4 wygranych i 2 porażkach zajął 
miejsce siódme. W turnieju udział wzięli także 
Szymon Staniek, który po 1 wygranej i 1 poraż-
ce odpadł w eliminacjach oraz Adam Skoczylas 
(również odpadł w eliminacjach). 

Przed zawodnikami skoczowskiej „Spar-
ty” kolejne turnieje. Zawodnicy KS „Akademia 
Sparta” trenują pod okiem Przemysława Kolon-
dry w salce judo w SP8 w Skoczowie.

Tekst i zdjęcie: KS „Akademia Sparta”/BPI

8 lutego w Wiśle Malince na stoku „Klepki” po raz piąty odbyły się 
szkolne zawody narciarskie „O Puchar Lolka”, których organizatorami 
są nauczyciele Izabela Steciuk i Korneliusz Rakus. Uczestniczyli w nich 
uczniowie od klasy drugiej do ósmej Szkoły Podstawowej nr 3 im. Jana 
Pawła II w Skoczowie – łącznie 38 uczniów. Do Wisły przyjechały z dzieć-
mi całe rodziny, nie brakowało więc kibiców. W zawodach wzięli udział 
również opiekunowie dzieci: rodzice, dziadkowie i starsze rodzeństwo. 
W kategorii „Opiekun” rywalizacja był bardzo zacięta – startowało w niej 

aż 25 zawodników! Swoich sił próbowali również najmłodsi – „ucznio-
wie” przedszkola. Walczono w trzech kategoriach wiekowych uczniów, 
w kategorii indywidualnej opiekunów i w konkurencji rodzinnej: dziec-
ko z opiekunem.

Wyniki zawodów: 
• Dziewczynki z klas 1-3: I miejsce Zofia Madej 2b, II miejsce Lilianna 

Kamyczek. 
• Chłopcy z klas 1-3: I miejsce Aleksander Machej 3a, II miejsce Jakub 

Cichowlas 3a, III miejsce Aleksander Kukla 3a. 
• Dziewczynki z klas 4-5: I miejsce Hanna Duda 4a, II miejsce Antonina 

Rakus 4a, III miejsce Sara Kamyczek 4a. 
• Chłopcy z klas 4-5: I miejsce Cezary Machej 5a, II miejsce Olaf Gesing 

4d, III miejsce Kacper Bura 4b. 
• Dziewczynki z klas 6-8: I miejsce Laura Gilman 8a, II miejsce Natasza 

Kozubek 7a, III miejsce Weronika Gawlik 7b. 
• Chłopcy z klas 6-8: I miejsce Szymon Ogiegło 6a, II miejsce Igor Greń 

7a, III miejsce Fabian Kukla 6a. 
• Opiekunowie kobiety: I miejsce Anna Madej, II miejsce Małgorzata 

Rakus, III miejsce Izabela Stanula. 
• Opiekunowie mężczyźni: I miejsce Marcin Machej, II miejsce Sergiusz 

Kozubek, III miejsce Wojciech Cichowlas. 
• Konkurencja rodzinna (łączny czas dziecka i opiekuna): I miejsce Ce-

zary Machej z tatą, II miejsce Natasza Kozubek z tatą, III miejsce Alek-
sander Machej z tatą.
Najlepszy czas wśród dziewcząt uzyskała Laura Gilman z klasy 8a. 

Z kolei najlepszy czas wśród chłopców zdobył Szymon Ogiegło z klasy 
6a. Zwycięzcy otrzymali medale, a Szymon i Laura narciarskie statuetki.

– Cieszymy się z tak licznego uczestnictwa w zawodach. Tym bardziej, że 
wielu zawodników jest z nami od I Zawodów Narciarskich „O Puchar Lolka”. 
Dziękujemy rodzicom za zaangażowanie i pomoc! Choć nasze zawody to 
przede wszystkim zabawa, jesteśmy pod wrażeniem profesjonalnych umie-
jętności zawodników – mówią organizatorzy imprezy.

Izabela Steciuk

WALCZYLI O PUCHAR LOLKA
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WSZYSTKO ZACZĘŁO SIĘ NA SKOCZOWSKIEJ KRĘGIELNI...
Rozmowa z 16-letnią Aleksandrą Pagiełą, Wicemistrzynią Polski Juniorów w bowlingu sportowym, której pasją od 

niemal dziewięciu lat są kręgle.

– Może opowiedz najpierw, jak zaczęła 
się Twoja przygoda z bowlingiem.

– Zaczęło się od mojego wujka, który postano-
wił założyć ligę i zaczął ją rozkręcać na skoczow-
skiej kręgielni. Później zmienialiśmy kręgielnie na 
większe w Wiśle, Trzyńcu w Czechach, Czechowi-
cach, a teraz w Bielsku. Z czasem kilku zawodni-
ków ligi stworzyło drużynę Stela Pins Skoczów, któ-
ra na rozgrywki jeździ głównie do Czech. Czasem 
grałam i grywam z nimi na zastępstwo. Taki był 
mój początek. W Skoczowie zdobyłam swój pierw-
szy puchar. (Otwarty Turniej Bowlingowy rozegra-
ny w maju 2014 r. – przyp. red.). 

– Jaki jest Twój największy sukces?
– Wicemistrzostwo Polski w bowlingu sporto-

wym oraz to, co przede mną, czyli wyjazd do Pary-
ża 16 marca na Młodzieżowe Mistrzostwa Świata 
Juniorów w Bowlingu. 

– Jak wyglądały kwalifikacje do Mi-
strzostw Świata? Czy to właśnie drugie 
miejsce w Mistrzostwach Polski zagwaran-
towało Ci udział w ekipie jadącej do Paryża?

– Po Mistrzostwach Polski pojechałam na czte-
rodniowe zgrupowanie. Tam wszyscy zawodnicy 
byli obserwowani. Na tym zgrupowaniu zostały 
wybrane osoby, które pojadą do Paryża. Jedzie nas  
w sumie czterech – dwie dziewczyny i dwóch chło-
paków. Przede mną jeszcze jedne ważne zawody, 
czyli Indywidualne Mistrzostwa Polski Seniorów  
w Łodzi, następnie zgrupowanie, a potem Paryż.

– Kiedy zorientowałaś się, że to właśnie 
kręgle są drogą, którą chcesz podążać?

– Takie „myślenie o kręglach na poważnie” 
zaczęło się w 2017 roku. I wcześniej, i teraz czu-
łam ogromne wsparcie rodziców, ponieważ oni 
też grają w kręgle. Od dwóch lat bardzo staram 
się udoskonalać swoja technikę. Pomagają mi  
w tym wyjazdy na zgrupowania i treningi pod 
okiem fachowców. Na początku grałam kulą spe-
arową, która jest dosyć lekka. Potem przeszłam na 
kule cięższe, rotacyjne. Te, którymi gram obecnie, 
ważą 14 funtów, czyli 6,35 kg. Kule mają odpo-
wiednio nawiercone otwory do moich palców. Bio-
rąc do ręki cięższą kulę, nie muszę skupiać się na 
odpowiednim ułożeniu palców – w moich kulach 
wszystko idealnie pasuje do mojej ręki i uwagę 
skupiam na dokładnym rzucie. W kręglach cieka-
we jest to, że nie ma dwóch identycznych rzutów 
– dlatego doskonalenie się jest takie ważne. 

– Twój trening to tylko kręgielnia, czy 
jeszcze basen lub bieganie?

– Chodzę na basen, ale trening głównie odby-
wa się na kręgielni i polega na doskonaleniu umie-
jętności dobijania pojedynczych pinów, bo to jest 

najtrudniejsze. Bardzo wiele dało mi zgrupowanie 
po mistrzostwach w Łodzi, o którym już mówiłam 
wcześniej. Tam trenerka Iga Ryngwelska każdemu 
z nas pomagała poprawić błędy. Nagrywała nas 
i wspólnie analizowaliśmy kroki oraz moment 
wypuszczenia kuli z ręki. Bardzo pomógł mi taki 
trening i zdecydowanie poprawił moje wyniki. Bra-
kowało mi takiego trenera, który powie mi o tym, 
co robię źle i pokaże jak unikać błędów. Zazwyczaj 
na kręgielni osoby, które miały dobre wyniki, dora-
dzały mi co poprawić, ale to były małe poprawki. 
Każdy ma inną technikę i czasem podpowiedzi, 
które słyszałam, wykluczały się nawzajem. Indy-
widualna praca z panią Igą była bardzo dobrym 
pomysłem. Bardzo wiele wyniosłam z tych trenin-
gów. Na co dzień trenuję w Retro Bowling Club  
w Bielsku-Białej i do tego klubu należę. 

– Jaki jest Twój najlepszy wynik?
– 254 punktów na 300 możliwych.
– A jak wygląda Twój dorobek pucharo-

wy?
– Zdobyłam łącznie ponad trzydzieści pucha-

rów na turniejach bowlingowych.
– Jesteś bardzo młodą osobą, więc mu-

sisz godzić treningi z nauką. Jak sobie z tym 
radzisz?

– Nie jest to łatwe, ale staram się jak mogę. 
Chodzę do Liceum im. Mikołaja Kopernika w Cie-
szynie i naukę stawiam na równi ze sportem. Kie-
runek „biol-chem” jest kierunkiem wymagającym, 
ale jeszcze nie podjęłam decyzji, co będzie dalej. 
Na razie nie myślałam o studiach. Teraz mam 
ogromną szansę w bowlingu i chcę powalczyć, bo 
czuję, że jestem w dobrej formie.

– Czy jest duża różnica między profesjo-
nalną grą w kręgle, a rozgrywkami rekre-
acyjnymi?

– Bowling do sport dla każdego, to trzeba 
podkreślić. Tutaj nie ma ograniczeń, a atmosfe-
ra na kręgielni jest zawsze świetna. Przychodząc 
rekreacyjne zagrać w kręgle, każdy łapie za taką 
kulę, jaką ma pod ręką i próbuje nią rzucać. 
W bowlingu sportowym każdy gra swoją kulą. 
Różnica jest też w utrzymaniu toru. Kręgielnie 
sportowe stosują różnego rodzaju smarowa-
nia na torach. Zawodnicy muszą wyczuć tor  
i dostosować do niego swoje rzuty. W momencie 
wypuszczenia kuli z ręki zawodnik już wie, czy 
oddał dobry rzut. 

– Jak samopoczucie przed tak wielkimi 
zawodami jak Mistrzostwa Świata w Pary-
żu?

– Dla mnie to ogromne wyróżnienie, zwłasz-
cza że w Polsce bowling nie jest zbyt popular-

nym sportem. Zmierzę się z najlepszymi za-
wodniczkami na świecie. W USA dzieci trenują 
bowling już od 7 czy 8 roku życia, dlatego jest 
im łatwiej uzyskiwać dobre wyniki. Mistrzostwa 
w Paryżu to dla mnie ogromna szansa na zdo-
bycie doświadczenia i bardzo się cieszę, że mogę 
tam pojechać.

– Co jest najważniejsze w bowlingu?
– Jak w każdym sporcie – żeby się nie podda-

wać. Trzeba próbować pokonać niepowodzenia  
i trenować. 

– Czego życzy się młodej mistrzyni?
– Najlepiej samych strików!
– A więc życzymy samych strików oraz 

kariery pełnej sukcesów. Bardzo dziękuje-
my za rozmowę.

Tekst i zdjęcie: BPI

Informacja dodatkowa: 3 marca na In-
dywidualnych Mistrzostwach Polski Seniorów  
w Bowlingu Sportowym Aleksandra Pagieła za-
jęła III miejsce. Rozgrywki trwały przez trzy dni,  
a Ola cały czas plasowała się w czołówce. Junior-
ka wypadła fantastycznie w walce z seniorkami  
z całej Polski!

ZŁOTO EUGENII SZAFARCZYK
23 lutego w Toruniu odbyły 

się 28. Halowe Mistrzostwa Pol-
ski w Lekkiej Atletyce Masters. 
Na starcie nie mogło zabraknąć 
Eugenii Szafarczyk z Ochab Ma-
łych, która na dystansie 3 km 
wywalczyła złoty medal w kate-
gorii W55 (55-59 lat)! Jej rewela-
cyjny czas 12’19’’76 w przelicze-
niu na punkty (stosunek czasu 
biegu do wieku) okazał się naj-
lepszym wśród wszystkich ko-

biet rywalizujących na tym dy-
stansie. Start ten był świetnym 
sprawdzianem formy przed 
zbliżającymi się Mistrzostwami 
Świata, w których biegaczka 
weźmie udział w marcu. Przed 
nią jeszcze niecały miesiąc cięż-
kiej pracy pod czujnym okiem 
trenera – syna Marcina Szafar-
czyka.

Kinga Misterowicz
Fot. z archiwum Eugenii Szafarczyk
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NOWY KOMENDANT STRAŻY MIEJSKIEJ
• 14.03 Twoja  Apteka
• 15.03 Na Górnym Borze
• 16.03 Zdrowit
• 17.03 Dbam o Zdrowie
• 18.03 Isofarm
• 19.03 Centrum za Wisłą
• 20.03 Przy Pomniku
• 21.03  Vademecum
• 22.03 Familia Centrum
• 23.03 Na Górnym Borze
• 24.03 Apteka  Niskich Cen
• 25.03 MAX
• 26.03 Twoja  Apteka
• 27.03 Na Górnym Borze 
• 28.03 Zdrowit
• 29.03 Dbam o Zdrowie
• 30.03 Isofarm
• 31.03 Centrum za Wisłą 

Isofarm: 
ul. Objazdowa 2, tel. 33 851 03 94

Twoja Apteka: 
ul. Stalmacha 8, tel. 33 472 03 75

Familia Centrum: 
ul. Mickiewicza 7, tel. 33 853 32 52

Dbam o Zdrowie: 
Rynek 11, tel. 33 853 36 71

Na Górnym Borze: 
ul. G. Morcinka 10, tel. 33 853 35 00

Melisa: 
ul. G. Morcinka 16b

tel. 33 851 09 75

Zdrowit: 
ul. Cieszyńska 3b, tel. 33 852 91 34

Przy Pomniku: 
ul. Targowa 26, tel. 601 973 192

Vademecum: 
ul. Górecka 2, tel. 33 853 40 93

Niskich Cen: 
ul. Fabryczna 9, tel. 607 903 999

Apteka MAX: 
ul. Bielska 45a, tel. 33 432 14 83

Centrum za Wisłą: 
ul. Górecka 25, tel. 33 472 03 32

Szanowni Państwo, 1 marca objąłem stano-
wisko komendanta Straży Miejskiej w Skoczowie. 
Nazywam się Marian Machalica, od urodzenia 
mieszkam w Kozakowicach (gm. Goleszów). Mam 
45 lat, jestem żonaty, mam dwie córki w wieku 15  
i 11 lat. Posiadam wyższe wykształcenie, a do tej pory, 
przez prawie 21 lat, pracowałem w cieszyńskiej straży 
miejskiej, gdzie przez te lata pełniłem różne funkcje. Pra-
cowałem w patrolach, jako dyżurny komendy, dowódca 
zmiany, jak również w sekcji zajmującej się prowadzeniem 
postępowań. Od ponad 25 lat jestem strażakiem ochotni-
kiem, a przez ostatnie 7 lat pełniłem funkcję komendanta 
gminnego ZOSP RP w Goleszowie. 

Mam nadzieję, że prowadzona przez moją osobę sko-
czowska straż miejska będzie nowoczesną formacją, która 
skutecznie i sprawnie będzie realizowała zadania jej posta-
wione. Głównym moim celem będzie skuteczne działanie 
w zakresie ochrony środowiska i uświadamianie miesz-
kańcom ich obowiązków wynikających z ustawowych 
zapisów. Wiem, że już są prowadzone działania przez 
straż miejską w tym zakresie i mam nadzieję, że wspólnie 
z mieszkańcami będziemy skutecznie dążyć do poprawy 

sytuacji. Mam nadzieję, że będziemy skutecznie walczyć 
z zanieczyszczaniem miejsc publicznych oraz podrzuca-
niem odpadów. Liczymy w tym zakresie na mieszkańców, 
którzy będą nam wskazywali takie miejsca. Mam nadzieję, 
że skoczowska straż miejska będzie skuteczna w działaniu 
dla dobra mieszkańców.

Marian Machalica

Zgodnie z obowiązującymi przepisami prawa za-
bronione jest spalanie w kotle mułów i flotokoncen-
tratów węglowych oraz mieszanek produkowanych 
z ich wykorzystaniem oraz wszelkich odpadów z go-
spodarstw domowych, takich jak przedmioty z two-
rzyw sztucznych np. toreb foliowych, butelek, pojem-
ników zakrętek itp., zużytych opon i innych odpadów 
z gumy, odzieży, obuwia, elementów drewnianych  
z mebli impregnowanych lub pokrytych lakierem, 
opakowań po lakierach, farbach, rozpuszczalnikach 
oraz środkach ochrony roślin, sztucznej skóry. W cza-
sie spalania odpadów powstają niebezpieczne sub-
stancje, takie jak dioksyny i furany, które nieodwracal-
nie niszczą zdrowie, powodują nowotwory wątroby  
i płuc uszkadzają płody oraz strukturę kodu genetycz-
nego, powodują alergie. Naukowcy ostrzegają, że 2 
miligramy dioksyn mogą zabić dorosłego człowieka. 

Toksyczność tych substancji polega na podstęp-
nym – bo powolnym – ale niezwykle skutecznym 
uszkadzaniu rozmnażających się komórek w organi-
zmach żywych. Spalanie odpadów w urządzeniach 
do tego nieprzystosowanych jest niezgodne z pra-
wem. W związku z czym prowadzone są przez Straż 
Miejską w Skoczowie kontrole palenisk domowych, 
szczególnie w budynkach, z których wydobywający 
się dym z kominów może wskazywać na spalanie 
szkodliwych odpadów. Właściciele, zarządcy i na-
jemcy, u których stwierdzi się spalanie śmieci, muszą 
się liczyć z surowymi karami. Jednocześnie prosimy 
wszystkich mieszkańców o reagowanie w takich sytu-

acjach. Obowiązkiem nas wszystkich jest segregowa-
nie odpadów i pozbywanie się ich w sposób zgodny  
z obowiązującymi przepisami prawa! Jeżeli zauwa-
żysz kłęby dymu unoszące się z wyczuwalnym 
zapachem tworzyw sztucznych, gumy itp. powi-
nieneś niezwłocznie powiadomić straż miejską!

WGKiŚ
REGULACJE PRAWNE

Ustawa o odpadach z dnia 14 grudnia 2014 r. (Dz. U. 2018 
r. poz. 992 z późn. zm.):
• art. 191 – kto, wbrew przepisowi art. 155, termicznie prze-

kształca odpady poza spalarnią odpadów lub współspalar-
nią odpadów, podlega karze aresztu albo grzywny.

Uchwała w sprawie wprowadzenia na obszarze wojewódz-
twa śląskiego ograniczeń w zakresie eksploatacji instalacji, 
w których następuje spalanie paliw nr V/36/1/2017 z dnia  
7 kwietnia 2017 r.: 
• § 2 rodzaje instalacji, dla których wprowadza się ogranicze-

nia i zakazy w zakresie eksploatacji to instalacje, w których 
następuje spalanie paliw stałych w rozumieniu art. 3 pkt 3 
ustawy z dnia 10 kwietnia 1997 roku prawo energetyczne 
(Dz.U. 2018 r. poz. 755 z późn. zm.), w szczególności kocioł, 
kominek i piec, jeżeli: 1) dostarczają ciepło do systemu cen-
tralnego ogrzewania lub 2) wydzielają ciepło lub 3) wydzie-
lają ciepło i przenoszą je do innego nośnika; 

• § 6 w instalacjach wskazanych § 2 zakazuje się stosowania: 
1) węgla brunatnego oraz paliw stałych produkowanych  
z wykorzystaniem tego węgla, 2) mułów i flotokoncentratów 
węglowych oraz mieszanek produkowanych z ich wykorzy-
staniem,3) paliw, w których udział masowy węgla kamien-
nego o uziarnieniu poniżej 3mm wynosi więcej niż 15%, 4) 
biomasy stałej, której wilgotność w stanie roboczym prze-
kracza 20%.

ŚMIECI TO NIE OPAŁ!

Straż Miejska nadal będzie prowadzić czynności 
kontrolne w zakresie ochrony środowiska, w szcze-
gólności spalania odpadów i kontroli palenisk. Pod-
stawą do tych działań i kontroli są: art. 379 i 380 
ustawy z dnia 27.04.2001 r. Prawo ochrony środo-
wiska, art. 9 ustawy z dnia 13.09.1996 r. o utrzyma-
niu czystości i porządku w gminach oraz imienne 
upoważnienia Burmistrza Miasta Skoczowa do 
przeprowadzania czynności kontrolnych przez 
Strażników Miejskich w zakresie przestrzegania  
i stosowania przepisów ustawy o utrzymaniu czy-
stości i porządku w gminach oraz ustawy – Prawo 
ochrony środowiska.

Głównym naszym zadaniem będzie uświada-
mianie mieszkańców o szkodliwości takich działań 
dla nas wszystkich i naszego środowiska. Jeżeli bę-
dziemy zmuszeni, będziemy podejmowali bardziej 
drastyczne działania poprzez stosowanie postę-
powania mandatowego, a w przypadkach rażą-
cych poprzez kierowanie wniosku o ukaranie do 
sądu. Podstawą takich działań są: art. 10.2 ustawy  
o utrzymaniu czystości i porządku w gminach – za 
niewykonanie obowiązków utrzymania czystości  
i porządku wymienionych w art. 5.1 tej ustawy oraz 
art. 191 ustawy o odpadach – za termiczne prze-
kształcanie odpadów poza spalarnią odpadów.

Właściciel posesji, który nie dopuści do prze-
prowadzenia kontroli, musi być świadomy od-
powiedzialności karnej wynikającej z art. 225  
§ 1. Kodeksu karnego: „Kto osobie uprawnionej do 
przeprowadzania kontroli w zakresie ochrony śro-
dowiska lub osobie przybranej jej do pomocy uda-
remnia lub utrudnia wykonanie czynności służbo-
wej, podlega karze pozbawienia  wolności  do lat 3”. 
Myślę jednak, że nie będzie to konieczne, ponieważ 
wszystkim nam zależy na tym, aby wokół nas było 
czysto, a powietrze, którym oddychamy, wolne od 
zanieczyszczeń.

Marian Machalica
Komendant Straży Miejskiej w Skoczowie

STRAŻ MIEJSKA W TROSCE O ŚRODOWISKO
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Fot. Krzysztof Greń

W STULECIE BITWY POD SKOCZOWEM...

Podstawowym efektem zmagań czecho-
słowacko-polskich, rozgrywających się w 
dniach 28-30 stycznia 1919 roku i znanych 
pod nazwą bitwy pod Skoczowem, jest to, iż 
przesądziły one o finale kampanii ppłk. Šnej-
dárka i planowanego przezeń marszu na Biel-
sko. Dzięki umiejętnemu wykorzystaniu natu-
ralnych walorów obronnych terenu (wzgórz 
okalających miasto oraz koryta rzeki Wisły),  
a przede wszystkim dzięki determinacji i od-
wadze polskich obrońców (wspartych niezwy-
kle skutecznym działaniem artylerii i pociągu 
pancernego), pochód wojsk czeskich został 
zatrzymany.

Polacy, broniąc miasta i linii rzeki Wisły, 
uczynili tyle, ile tylko byli w stanie biorąc pod 
uwagę przewagę liczebną wroga. Nie było sił, 
by skutecznie się bronić, kontratakować. Dla-
tego 30 stycznia doszło do zawieszenia bro-

ni. Kilka dni później nadeszła wiadomość, że  
3 lutego podpisano w Paryżu polsko-czecho-
słowacki układ o tymczasowej granicy.

Zawarty wieczorem 30 stycznia rozejm  
i układ z 3 lutego 1919 r. zakończył główną 
część walk o Śląsk Cieszyński. Było to jednak 
tylko preludium do zaciętych sporów i dal-
szych walk o panowanie na tej ziemi. Co więcej, 
sytuacja stale nie była jasna i sami uczestnicy 
dramatu nie byli pewni co przyniesie dzień 
następny. Jeszcze przez niemal cały luty nad 
Wisłą dochodziło do potęgujących napięcie 
utarczek wojsk polskich i czeskich. Przyszłość 
ziem nad Olzą rysowała się w czarnych bar-
wach, gdyż spór o nie był daleki do rozstrzy-
gnięcia, a żadna ze stron nie była gotowa, by 
dobrowolnie z nich zrezygnować. Dodatkowo 
konflikt nie toczył się jedynie na polach bitew, 
ale wśród miejscowych społeczności, dzieląc 

niewielkie grupy pod względem zwolenników 
Polski i Czechosłowacji. Zarówno czeskie, jak  
i polskie areszty i obozy zapieniły się więźniami 
politycznymi, których uznano za groźnych dla 
rządów obu krajów. W ten sposób ciężkiej pró-
bie poddanych zostało dziesiątki nauczycieli, 
księży i działaczy społecznych, których jedyną 
winą było oddanie dla sprawy narodowej.

Jak wyraził się premier Ignacy Paderewski, 
między narodami miała odtąd wyrosnąć prze-
paść, której nic nie zdoła zasypać. Skutkiem 
czeskiego ataku z 23 stycznia 1919 r. była zim-
na wojna. Panowała ona między Warszawą  
a Pragą przez cały okres międzywojenny  
i miała w przyszłości smutny finał (w 1938 
roku Polacy wzięli odwet za krzywdy sprzed 
dwudziestu lat).

BPI

Żołnierze stacjonujący na linii demarkacyjnej w Harbutowicach, 1919 r. Fot. z „Kalendarza Historycznego. Skoczów w 100-lecie
bitwy pod Skoczowem” wydanego przez Urząd Miejski w Skoczowie (Skoczów 2019)

ZNÓW WĘDRUJEMY PIĘKNYM KRAJEM...
W lutowym numerze „Wieści Skoczowskich” ogłosiliśmy konkurs ze zna-

jomości miejsc, które odwiedziło Koło Miejskie PTTK w Skoczowie. Zdjęcie 
wykonane było na Śnieżce w Karkonoszach, a poprawną odpowiedź nade-
słały dwie osoby: Małgorzata Pocha oraz Piotr. Gratulujemy poprawnych 
odpowiedzi i zapraszamy po odbiór nagrody, którą jest skoczowski kubek!

Jak zapowiadaliśmy przed miesiącem, w każdym numerze zamieszczać 
będziemy kolejne zdjęcie z wycieczek PTTK Koła Miejskiego w Skoczowie – 
najstarszego Koła Miejskiego PTTK w Polsce! – z pytaniem, gdzie zostało 
zrobione? Tym razem przedstawiamy kolejne zdjęcie. Pierwsze trzy oso-
by, które wyślą poprawną odpowiedź na adres promocja@um.skoczow.pl 
otrzymają od nas mały upominek. Zapraszamy do udziału w zabawie!

BPI

W 2019 roku obchodzimy setną rocznicę bitwy pod Skoczowem. W ramach obchodów  
co miesiąc publikujemy opis wydarzeń i ciekawostki dotyczące bitwy.
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Fotogalerie z imprez 
odbywających się
w naszej gminie 
można znaleźć

na stronie 
internetowej

www.skoczow.pl
w zakładce

„Dla mieszkańców”,
a także

na profilu gminy
na Facebooku.

ZAPRASZAMY! 

DZIEJE SIĘ W GMINIE

• 21.02–29.03 – „Architektoniczne ekspre-
sje” – wystawa grafiki/litografii studentów 
instytutu sztuki UŚ w Cieszynie, inspirowa-
nej architekturą miejską. Miejsce: Galeria 
Miejska ARTadres, Rynek 18 Organizator:. 
Instytut Sztuki w Cieszynie, Uniwersytet 
Śląski w Katowicach, MCK „Integrator”

• 10.03 godz. 16.00 – „Być kobietą... o pięk-
nym sercu” – spotkanie przy kawie z Iloną 
Hajewską. Miejsce: MCK „Pod Pegazem” 
(ul. Targowa 26) Organizator: KWCh, MCK 
„Integrator”.

• 16.03 godz. 11.00 – XIII konferencja mło-
dych „Letni? Zimny? Gorący?”. Miejsce: 
MCK „Pod Pegazem” (ul. Targowa 26) Orga-
nizator: Parafia Ewangelicko-Augsburska  
w Dzięgielowie.

• 18.03 godz. 18.00 – Elektryczna scena mu-

zyczna! – projekcja koncertu niespodzianki. 
/szczegółowa informacja w siedzibie MCK 
„Integrator”.

• 24.03 godz. 10.00, 14.00 – Teatralne po-
południe dla dzieci i rodziców „Nowe sza-
ty cesarza” – spektakl na podstawie baśni 
Hansa Christiana Andersena w wykonaniu 
sceny lalek „Bajka” z Czeskiego Cieszyna /
reż. Tomasz Volkmer/. Organizator: MCK 
„Integrator”.

• 28.03 godz. 17.00 – „Niemożliwe nie istnie-
je – Czyli jak to jest w tych górach – Wytrwać 
przy marzeniach” – prelekcja Karoliny Jen-
drysik. Organizator: PTTK – Koło Miejskie  
w Skoczowie, MCK „Integrator”.

Organizatorzy zastrzegają sobie prawo do 
zmian w harmonogramie imprez.

KINO „TEATR ELEKTRYCZNY”

• 12.03 godz. 16.00 – „Mia i Biały Lew” – du-
bbing, reż. G. de Maistre, familijny, przy-
godowy, USA, 2019, 98 min.

• 12.03 godz. 18.00 – „Płomienie” – reż. Ch. 
Lee, thriller, Korea Południowa, 2018, 
148 min. DKF

• 13–17.03 godz. 17.00 – „Mia i Biały Lew” 
– dubbing, reż. G. de Maistre, familijny, 
przygodowy, USA, 2019, 98 min.

• 13–17.03  godz. 19.00 – “Green Book” – 
reż. P. Farrelly, dramat, komedia, USA, 
2019, 130 min.

• 19–21.03  godz. 19.30– “Green Book” – 
reż. P. Farrelly, dramat, komedia, USA, 
2019, 130 min.

• 19–27.03 godz. 17.00 – „Jak wytresować 
smoka 3” – dubbing, reż. D. DeBlois, ani-
macja, przygodowy, familijny, USA, 2019, 
104 min.

• 20.03 godz. 11.00 – pokaz filmu z Audio-
deskrypcją /wyłącznie dla osób niewido-
mych i słabo widzących/ – „Diabeł ubiera 
się u prady” – reż. D. Frankel, dramat, ko-
media, USA, 2006, 109 min.

• 22–23, 25–27.03 godz. 19.30 –  „Wszyscy 
wiedzą” – napisy, reż. A. Farhadi, dramat, 
Francja, Hiszpania, Włochy, 2019, 132 
min.

• 28.03 godz. 17.00 – „Jak wytresować smo-
ka 3” – dubbing, reż. D. DeBlois, animacja, 
przygodowy, familijny, USA, 2019, 104 
min.

• 28.03 godz. 19.00 – Skoczowskie kino na 
obcasach – rozmowa niespodzianka, film 
„Całe Szczęście” – reż. T. Konecki, kome-
dia romantyczna, Polska, 2019, 108 min.

• 29–31.03 godz. 19.00 – „Całe Szczęście” 
– reż. T. Konecki, komedia romantyczny, 
Polska, 2019, 108 min.

• 29–31.03 godz. 16.15 – „Kapitan Marvel” 
– dubbing, reż. A. Boden, Ryan Fleck, ak-
cja, Sci-Fi, USA, 2019, 132 min.

Teatr Elektryczny w Skoczowie
ul. Mickiewicza 3, 43-430 Skoczów

tel. 33 853 32 31
teatrelektryczny@gmail.com

MCK „Integrator” zastrzega sobie prawo do 
zmian w repertuarze.


